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V OKVIRU
Iznenada in zlovešče je 

večer nad dolino razparala 
vest iz jame. Strah in groza 
sta preplavila rudarske do
move in zle slutnje so se kot 
kalna voda razlile po dolini, 
jo preplavile in butnile ob 
nas.

Nesreča v h rastni škem 
premogovniku ... v jamo 
Ojstro je vdrla voda ... Spo
daj so ostali...

Reševalne ekipe so pole
tele proti osrčju doline. Med

Prepričan sem, da bomo 
— tako kot še vselej — tudi 
tokrat znali posušiti solze na 
otroških licih. Nad rakvami 
očetov, ki so morali oditi 
brez pozdrava, se bomo spet 
zakleli, da tudi njihovi naj
bližji ne bodo trpeli pomanj
kanja.

Dolžni smo to storiti za 
fantiče, ki bodo rasli v može 
in se zaman ozirali po oče
tih.

Črna dolina
zbirajočo'množico je odzva
njal' neizgovorjen odmev ... 
Kdo ... Koliko ... Za-
kaj...?

V dveh domovih je mir 
Pomladnega večera razparal 
Presunljiv vrisk. Tisti, ki je 
Prinesel vest, je vzel srce in 
Pustil pekočo praznino, 
pečemo luč so zavili v ten- 
čico tegobe in obupa.

Proti šestemu obzorju 
zahodnega polja jame Ojstro 
86 zaganjajo ekipe reševal- 
cev. Kasno v noč se vračajo. 
Same. Odhajajo nove. Spet 
same.

Nemir gloda srca. Up in 
obup razžirata zavest mol
čeče množice pred jamo. Še 
80 spodaj..,.

Zdaj je jasno, da bo do- 
hua, kj niti v teh prvih po
mladnih dneh ni posebno ve- 
^la in s soncem obsijana, 
Postala še bolj črna in še 
bolj žalostna. In otroci bodo 
ugotovili, da so zaman ča
kali očeta, in žene ne bodo 
več odzdravile „Srečno!“ 

*Ob tem snidenju, kije po
stalo tudi slovo, bodo neka
teri začutili, da jih je usoda 
na vsem lepem prevarala in 
da „srečno“ tokrat ni bilo 
tisto, kar so vsako jutro, 
vsak večer zlili v ta pozdrav.

Zdaj se ve, da bo dolina 
zjutraj zavita v črno jutro.

Vem, da take zaklet ve še 
nikoli nismo prelomili. Bo
jim pa se, da bomo le pre
kmalu pozabili na vse tiste, 
ki se bodo že jutri vrnili v 
jamo Ojstro in v vse druge 
jame. Bojim se, da nam bo 
spet žal denaija, da bi tisti, 
ki jih pošiljamo pod zemljo, 
delali bolj varno. Saj narava 
že tako preveč pogosto na
stavlja skrite ukane.

Zato tedaj, ko se bomo 
spet prerekali o usodi rudni
kov, drug drugega spomni
mo na to, kako zelo hudo je 
bilo posušiti solze na otro
ških licih in kako črna je 
bila ta dolina S. aprila 1971. 
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PLENUM RS ZSS:

Z družbenim dogovarjanjem 
ne smemo omejevati deleža osebne 

porabe v družbenem proizvodu
Z družbenim dogovarjanjem 

ne smemo omejevati deleža 
osebne porabe v družbenem 
proizvodu; nasprotno, ta delež 
moramo še naprej povečevati! 
Vrednotenje živega dela je za 
sindikate izredno važno vpraša
nje, v zvezi s tem pa se v razpra
vah o družbenem dogovarjanju 
pojavljata dve težnji: prvič, po

večati najnižjo postavko kalku- 
lativnih osebnih dohodkov na 
800 dinarjev in drugič — pove
čati razpone. To pa praktično 
lahko pomeni povečanje mase 
osebnih dohodkov na račun 
akumulacije. Tu bomo morali 
najti razmerje, ki bo spodbujalo 
produktivnost in pridobivanje 
dohodka. V sindikatih smo si

cer zainteresirani za vse dejav
nike reprodukcije, vendar pa 
bomo prvenstveno bdeli nad 
osebnimi dohodki, drugi pri
stojni dejavniki v naši družbi pa 
naj bdijo nad akumulacijo, de
lovno storilnostjo itd. Zato po 
našem mnenju sankcije, ki jih

(Nadaljevanje s 3. strani)

is/lercator
KAVA

Z LETALI INEX-ADRIA AVIOPROMETOM NAJHITREJE DO CILJA

OB POBUDI ZA KULTURNO AKCIJO

Lotimo se dela načrtno!
SZDL in sindikati pozivajo k sodelovanju svoje organizacije in tudi druge politične, družbene in

kulturne organizacije

Skupna seja izvršnega od
bora Republiške konference 
SZDL in predsedstva RS ZSS 
je bila 2. aprila in je imela eno

samo točko dnevnega reda: 
dogovor o kulturni akciji. 
Sejo sta vodila Vlado Beznik 
in Jože Globačnik, med

navzočimi pa so bili tudi 
predsednik Republiške konfe
rence SZDL Janez Vipotnik, 
predsednik Slovenske akade

mije znanosti in umetnosti Jo
sip Vidmar in predsednik Pro- 
svetno-kulturnega zbora 

(nadaljevanje na 2. strani)

Vreme ni zanesljivo — zanesljiv je INDIP lendava

LOGATEC

VAM NUDI
KVALITETNA

OKNA
BALKONSKA VRATA 
ROLETE



7 DNI V SINDIKATIH

NA LINIJI 
323-554

VELENJE:
Predsedstvo Občinskega sindi

kalnega sveta Velenje je na raz
širjeni seji minuli ponedeljek, 
udeležili so se je tudi direktorji 
večjih delovnih organizacij, 
obravnavalo naloge sindikatov v 
zvezi z uveljavljanjem zakona o 
samoupravnem sporazumevanju 
in družbenem dogovarjanju o 
merilih za usmerjanje delitve do
hodka in osebnih dohodkov.

Velenjski sindikati bodo v pri
hodnjih dneh pripravili še dve 
posvetovanji o zakonu o samo
upravnem sporazumevanju in 
družbenem dogovarjanju o meri
lih za usmerjanje delitve dohod
ka in osebnih dohodkov, in sicer 
ločeno za predstavnike indu
strije ter storitvenih dejavnosti. 
Potem pa bodo začeli z javno 
razpravo o omenjenem zakonu v 
vseh delovnili organizacijah v 
Šaleški dolini.

(vš)

TRBOVLJE
Na upravi Zasavskih premo

govnikov v Trbovljah se je pred 
kratkim spet sešla komisija, ki 
pripravlja osnutek samouprav
nega sporazuma o merilih za de
litev dohodka v vseh slovenskih 
rudnikih. Na seji so se dogovorili 
za nekatera osnovna izhodišča v 
zvezi s pripravami na izdelavo 
tega pomembnega samouprav
nega sporazuma. Ugotovili so, da 
bodo za osn ovo izdelave osnut
ka morali upoštevati predvsem 
kvalifikacijski sestav zaposlenih 
in znotraj te strukture porazde
liti zaposlene na več skupin. 
Razprava je pokazala, da bodo 
morali zbrati precej podatkov, 
potrebnih pri izdelavi osnutka 
samoupravnega sporazuma o 
usmerjanju delitve dohodka. Vse 
kaže, da predloga samouprav
nega sporazuma ne bo mogoče 
izdelati pred majem letos.

-m-

LJUBLJANA

Sredi minulega tedna se je sestalo predsedstvo mest
nega sveta Zveze sindikatov Ljubljana (na naši sliki) in 
razpravljalo o nalogah sindikatov pri sklepanju samo
upravnih sporazumov o delitvi dohodka in osebnih 
dohodkov. Prav v teh dneh v javno razpravo posredo
vani osnutek družbenega dogovora o usmerjanju de
litve dohodka in osebnih dohodkov, zlasti pa tisto, kar 
je v tem osnutku še nedorečenega, je predsedstvo ljub
ljanskih sindikatov spodbudilo k sklepu, da se sindikati 
v Ljubljani z vso resnostjo pripravijo na družbeno 
dogovarjanje in samoupravno sporazumevanje.

V nadaljevanju je predsedstvo MSS Ljubljana spre
jelo osnutek družbenega dogovora o štipendiranju in 
kreditiranju učencev in študentov na območju Ljub
ljane. Ob koncu seje pa je predsedstvo MSS Ljubljana 
naslovilo odprto pismo predsedstvu republiške skup
ščine s pozivom, naj prouči, ali nekdanji direktor 
„Vege“, ki je po mnenju predsedstva MSS Ljubljana s 
slabimi poslovnimi odločitvami in s prikrivanjem 
dejanskega stanja privedel podjetje do stečaja, še lahko 
opravlja poslansko dolžnost.

S. B.

Ob zaključku lista
DOBRNA

Posvet
o nagrajevanju

V Dobrni je bila 7. aprila „okrogla miza“ o 
problematiki delitve osebnih dohodkov, ki jo je 
organiziral ObSS Celje v okviru priprav za II. 
kongres samoupravljavcev Jugoslavije. To eno
dnevno posvetovanje, skrbno pripravljeno in 
dobro izvedeno, je nedvomno pomenilo po
memben prispevek ne samo za nastop sloven
skih delegatov na sarajevskem kongresu o vpra
šanjih delitve osebnih dohodkov, temveč bo 
prav gotovo znatno prispevalo tudi k ustreznej
šemu oblikovanju resolucije tega kongresa o de
litvi osebnih dohodkov, katere osnutek so ude
leženci posvetovanja ocenili zelo kritično.

Posvetovanje je vodil predsednik ObSS Celje 
Ivan Kramar, podlago za razpravo pa so dali 
referati Rista Gajška „Pravilniki o osebnih do
hodkih in vključevanje v sistemske spre
membe", inž. Zorana Tratnika ,,Najnižji spre
jemljivi osebni dohodek in problematika razpo
nov v delovnih organizacijah", Slavka Verdela 
„Negativni pojavi pri delitvi osebnih dohodkov" 
in inž. Janeza Barboriča „Razponi osebnih do
hodkov med gospodarskimi dejavnostmi in pa
nogami."

Mimo Celjanov so se te „okrogle mize" ude
ležili tudi mnogi predstavniki RS ZSS s pod
predsednikom Jožetom Globačnikom na čelu, 
žal pa so za „okroglo mizo" ostali prazni sedeži 
povabljenih predstavnikov CK ZKS, Izvršnega 
sveta, znanstvenih ustanov itd. M. P.

Vedo, kaj hočejo
Po občnem zboru sindikalne organizacije v papirnici »Djuro Salaj«

v Krškem

Zaradi pomanjkanja lesa so mo
rali lani papirničaiji v Krškem ustav
ljati stroje, odnosi pa so se tako za
ostrili, da se kadrovskim spremem
bam v vodstvu podjetja ni bilo mo
goče izogniti. Vodenje podjetja so 
tedaj morali postaviti na nove te
melje in v voz napredka vpreči vse 
strokovne in samoupravne sile. Pri
zadevanja so bila pravilno zastavlje
na, saj so proizvodni plan za leto 
1970 kljub težavam izpolnili. Letos 
pa papirnica „Djuro Salaj" v 
Krškem doživlja izredno uspešen

start. Tako nekako bi se glasila ena 
glavnih ugotovitev nedavnega obč
nega zbora papirničaijev iz Krškega.

Značilna pa je hkrati ugotovitev, 
da se papirničarji iz Krškega ne za
dovoljujejo s tem, da je njihova 

. skupna družbeno-politična in gospo
darska aktivnost v osnovi pravilna. 
Čeprav namreč dosegajo lepe, prav
zaprav tudi zelo spodbudne rezul
tate, hkrati ugotavljajo, da bodo 
morali še precej , piliti" na raznih 
področjili, da bi se približali opli-

ZAHTEVAJO 
JAVNO RAZPRAVO

malnim rezultatom. Razprava na 
občnem zboru je v zvezi s tem opo
zorila, da bi sindikat moral bolj vpli
vati na ustvarjanje takšnega vzdušja, 
ko bodo bolj prihajali do veljave 
tudi predlogi, mnenja in stališča ne
posrednih proizvajalcev, ko bi samo
upravno odločanje postalo zadeva 
celotnega kolektiva. Da bi to do
segli, bo treba na splošno izboljšati 
obveščenost kolektiva z ene, ter kre
piti vlogo in vplive sindikalne orga
nizacije po drugi strani. Občni zbor 
je glede tega izoblikoval tudi več 
konkretnih predlogov. Predvsem naj 
bi sindikalna organizacija bdela nad 
politiko delitve po delu, vključevala 
naj bi se v razprave o vseh pomemb
nejših zadevah in jih tudi objektivno 
ocenjevala, nastopala naj bi kot po
budnik izboljševanja delovne disci
pline, izkoriščanja notranjih rezerv 
in ustreznejšega nagrajevanja avtor
jev tehničnih in drugih izboljšav.

RO sindikata delavcev prometa in zvez sprejema idejo, da bi s samouprav
nimi sporazumi uredili odnose v delitvi dohodka

RO sindikata delavcev prometa in 
zvez je minuli četrtek na plenarni 
seji v glavni točki dnevnega reda raz
pravljal o samoupravnem sporazu
mevanju v prometu in zvezah Slove
nije in splošnem družbenem dogo
voru o delitvi dohodka in osebnih 
dohodkov. Iz uvodne besede pred
sednika Andreja Grahorja in iz zelo 
razgibane razprave je bilo mogoče 
povzeti, da kolektivi prometa in 
zvez sprejemajo idejo, da bi s samo
upravnimi sporazumi uredili odnose 
v delitvi dohodka in osebnih dohod
kov in da bi to sporazumevanje mo
ralo pomeniti del pohtike standarda 
delovnih ljudi in del politike stabil
nega gospodarstva in gospodarjenja.

Stvari pa se močno zapletejo, če 
jih pogledamo z aspekta številk. 
Razprava je, denimo, opozorila na 
dejstvo, da bi samoupravni spora
zumi in tudi splošni družbeni dogo
vor o delitvi dohodka in osebnih do
hodkov morali izhajati iz primerne 
cene živega dela. Namen sporazume
vanja je, da bi uredili odnose v de
litvi dohodka, začeli odpravljati 
ekscese in anomalije vseh vrst, ne pa 
da bi z nizkimi dohodki stimulirali 
ekstenzivno gospodarjenje. Ob za
služkih, kot so predlagani za posa
mezne kategorije delavcev po osnut
kih ustreznih samoupravnih spora
zumov - številke so precej višje od 
tistih v splošnem družbenem dogo
voru - delovne organizacije pro
meta in zvez v večini primerov že 
zdaj komaj pridobivajo ali zadržu
jejo njim potrebne delavce. Zato je 
plenum sprejel stališče, da najnižji

osebni dohodek za normalni delovni 
čas in normalni delovni uspeh v pro
metnih organizacijah ne bi smel biti 
manjši kot 1000 din mesečno.

Kvantifikacija podatkov in na 
sploh vrednotenje živega dela sta se
veda odvisna predvsem od tega, 
kako široko razumemo in bomo ra
zumeli širino in obseg samouprav
nega sporazumevanja in družbenega 
dogovarjanja. Gre za iskanje odgo
vorov na vprašanja, kako vrednotiti 
specifične pogoje dela, kako prav 
oceniti znanje in izobrazbo posa
meznih kategorij zaposlenih, ko pa 
vemo, da za mnoge poklice sploh ni 
ustreznih šol in se ljudje izobražu
jejo predvsem ob delovnem procesu 
itd. Vprašanje je, ali luškega ali cest
nega delavca, upoštevaje delovne 
razmere, lahko povsem primerjamo 
z gozdnim delavcem, sekačem nekje 
na Pokljuki ali v Kočevskem Rogu. 
Ti delavci lahko imajo neko for
malno priznano izobrazbo ali pa jim 
je priznana interna kvalifikacija. 
Glede na delovne razmere pa so med 
njimi vseeno velike razlike, ki jih je 
treba urejati na način, ki bo ustrezal 
potrebam prizadetih panog. Zato se 
je plenum RO sindikata delavcev 
prometa in zvez postavil na stališče, 
da bi družbeni dogovor o usmerja
nju delitve dohodka in osebnih do
hodkov moral pomeniti le merilo 
glede družbene primernosti samo
upravnih sporazumov, ne pa prikrit 
administrativni akt o plačah. Naj
novejši osnutek tega dokumenta pa 
si je, žal, mogoče razlagatrtudi v

tem smislu. Zavoljo tega navedeni 
sindikalni organ nasprotuje temu, da 
bi podpisali tak družbeni dogovor, 
ki bi oteževal normalno poslovanje 
delovnih organizacij, normalno deli
tev dohodka in osebnih dohodkov, 
ki bi torej poskušal znižati delež 
osebnih dohodkov v družbenem 
proizvodu Slovenije.,Ker razen vsega 
drugega zlasti to pomeni preveč res
no zadevo, da bi o njej še smeli raz
pravljati v sorazmerno ozkem krogu, 
RO sindikata delavcev prometa in 
zvez zahteva javno razpravo o pred
logu družbenih dogovorov. Za to pa 
so seveda potrebni računski po
datki, na osnovi katerih bi ocenje
vali primernost posameznih zne
skov, razmerij in odstotkov, kot jih 
navaja osnutek tega dokumenta.

-mG
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Lotimo se dela 
načrtno!
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(Nadaljevanje s 1. strani)
Ta pobuda sovpada z ustanav- / (

Ijanjem kulturnih skupnosti pa J 1
tudi sredstva za kulturo so se letos/ 1

tek dogovora o kulturni akciji vanje politike, ki bo res ^ !s
in še posebno gradivo o neka- samoupravno zasnovana. j
terih nalogah pri nastajanju in Ko je govoril konkretneje o kul- / "r‘
nadaljnjem delovanju kultur- turni akciji, je Tavčar dejal, da
nih skupnosti. O obojem naj mora biti načrtna in usklajeno vo- > ^ 
bi še ta mesec stekla razprava de na. Eden glavnih ciljev kulturne ^
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v organizacijah SZDL in sindi
kata in želja je, da bi tudi v 
občinah sprejeli dogovor o 
kulturni akciji.

..Odločitev za današnjo skupno 
sejo ni dolgo zorela, vendar ni na
ključje, da sta se Sociahstična 
zveza in Zveza sindikatov odločili 
zanjo prav v tem času in prav ob 
pobudi za kulturno akcijo," je 
uvodoma dejal podpredsednik RS

akcije naj bo v tem, da premo- j* 
stimo zaostanek med kulturno / 
ustvarjalnostjo in nerazvitostjo J 'j51 
kulturnih potreb. Stalno in po- / J1 
trpežljivo bi morali z delom spod- J jp 
bujati in širiti kulturne potrebe / 
med delovnimi ljudmi, da bi se te / 
potrebe spremenile v navade ut J ^ 
postale sestavina celotnega živ- / ^ 
Ijenja. S tem v zvezi je med prvim J . 
poudaril pomen kulturno-vzgoj- / 
nega dela med mladino in odrasli- ^

ZSS Ivo Tavčar. Dejal je, daje od mi. Kot drugo pa je navedel po- J
naše akcije odvisno, kakšna bo 
naša prihodnost, o kateri razprav
ljamo prav ta čas v zvezi z ustav
nimi spremembami in dolgoroč
nim razvojem v Sloveniji. S temi 
razpravami namreč sovpada tudi 
razprava o spremembah kultur
nega sistema, a to je več kot na
ključje, je izraz spoznanja, da se

trebo po stalnem znanstveno-raz- j 
iskovalnem delu, da bi spoznali j l'<: 
razmere in potrebe v kulturi in 5 2a 
tudi znali oceniti izkušnje in do- J °c 
sežke. V tem pogledu smo na sa- / 
mem začetku in se za tako delo j 
moramo šele strokovno organi- / * 
zirati. / i

\ 4Nato je tov. Tavčar govoril o 
moramo vse bolj celovito lotevati gmotnem vprašanju v kulturi. Le- / 
vprašanj družbenega razvoja. tos republika odstopa občinam 21 J

Socialistična zveza in zveza sin- milijonov novih din, sredstev je to- / 
dikatov sta dolžni, da se zavze- rej precej več in kaže jih zelo / 
mata za skladen razvoj slovenske smotrno izrabiti, še naprej pa ^ 
družbe. Ivo Tavčar je poudaril, da spodbujati tudi delovne organiza- /

cije in občine, da prispevajo za J 
kulturo svojih delavcev in obča- J 
nov še dodatna sredstva. Primanjk- i

odtod izvira zamisel političnih 
organizacij o kulturni akciji in da 
je nepotreben morebiten strah po
sameznikov, ali morda to ne po
meni ponovnega aktivističnega 
vmešavanja v kulturno tvornost. 
Zdaj je, nasprotno, možno celo sli
šati pripombe, da se je politika v 
zadnjem času povsem pasivizirala 
do kulture. Nato je Tavčar govoril 
o različnih razsežnostih krize v 
kulturi in družbi — o materialni 
krizi v kulturi, o nepovezanosti 
kulturnih dejavnosti med seboj in 
z drugimi dejavnostmi, o pro-

ijaj, ki ga bo treba odpraviti, ni J 
namreč le v zaostajanju osebnih ^ 
dohodkov kulturnih delavcev, pač /
pa tudi v zastarelih in nefunkcio- J 
nalnih kulturnih domovih, v zane- / 
maijanju kulturnih spomenikov J™
itd. J

Ob koncu je Ivo Tavčar dejal,
da so v predloženem osnutku do- 
govora o kulturni akciji med nepo- 
srednimi nalogami nanizane le nc- J

*. „ katere najpomembnejše, javna raz-/ ^
gramski krizi, o poplavi lažne kul- prava pa naj pove, ali to v resnici / 
ture, o novi kulturni politiki in ši- tudi so. Da bi bili učinkoviti, ne ^ 
roki kulturni akciji, ki naj bi te- kaže preveč razdrobiti naporov./•» 
meljila predvsem na boju za vred- Ta čas so v ospredju gotovo na- ^ 
note, za višja kulturna merila, za loge v zvezi z nastajanjem in delo- i 
večji prodor in uveljavitev kulture vanjem kulturnih skupnosti. Orga- rpj 
v družbi. V nedavnih razpravah o nizacije v občinah naj bi se lotile J d, 
kulturi smo z besedo in mislijo podobnih akcijskih dogovorov. Ze / ^ 
razčistili marsikatero vprašanje, po prvih pogovorih je pričakovati, J g, 
toda na mnoga še nerazrešena da se bosta k uresničevanju kul-/ ^ 
vprašanja kulture lahko da od- turne akcije priključili tudi Zveza l ^ 
govor le nova praksa. Prav to pa je mladine in Zveza kulturno-pro-^ 
tudi namen pobude za kulturno svetnih organizacij. /
akcijo na Slovenskem. SONJA GAŠPERŠIČ / 1

RADOVLJICA:
P

.P

Spričo težav na kadrovskem po
dročju pa verjetno sindikalno orga
nizacijo, samoupravne organe in 
tudi strokovne službe čakajo najbolj 
zahtevne in zapletene naloge. V ne
davni preteklosti je namreč odšlo iz 
podjetja več strokovnih kadrov pa 
tudi štipendistov niso uspeli za
držati. Štrokovne službe so zdaj 
sicer okrepljene z novimi sodelavci, 
politiko štipendiranja so postavili na 
povsem nove temelje. Vseeno pa 
močno zaostajajo pri nižjem stro
kovnem kadru v proizvodnji. Znat
no število delovnih mest namreč za
sedajo priučeni delavci, ki jih nika
kor ni mogoče pripraviti, da bi se 
strokovno izpopolnjevali. Nekaj bo 
očitno treba storiti. Izhod vidijo v 
novi sistematizaciji delovnih mest, v 
ponovnih poskusih organiziranega 
dopolnilnega izobraževanja, ustrez
nejšem vrednotenju kvalificiranega 
in strokovnega dela ter v doslednej
šem uveljavljanju pogojev glede za
sedbe delovnih mest.

Poslej samostojno

-mg

Na zadnji seji občinskega od
bora sindikata delavcev družbe
nih dejavnosti v Radovljici so 
obravnavali dokumente o druž
benem in samoupravnem dogo- 
vaijanju, se pogovorili o pripra- 
vah na kongres sindikata delav
cev družbenih dejavnosti Slo
venije in o ustanovitvi koordi
nacijskega odbora sindikata 
prosvetnih delavcev. Slednjemu 
so na seji posvetih največ po
zornosti, saj seje osnovna sindi
kalna organizacija prosvetnih 
delavcev Radovljice reorganizi
rala v pet samostojnih osnovnih 
sindikalnih organizacij, in sicer 
na osnovni šoli Radovljica, 
osnovni šoli Lipnica, osnovni 
šoli Lesce, vzgojno-varstveni 
ustanovi Radovljica in v po

klicni kovinarski šoli Radov' 
Ijica.

Te, poslej samostojne osnov; 
ne sindikalne organizacije naj b' 
v prihodnje povezoval koorch 
nacijski odbor sindikata pr0' 
svetnih delavcev v Radovlji01, 
Med drugim bo ta odbor v kraj' 
kem obravnaval splošni druž; 
beni dogovor in samoupravi11 
sporazum o merilih za usmel' 
janje delitve dohodka in oseb’ 
nih dohodkov. Zelo pomembni 
naloga koordinacijskega odbor3 
bo tudi izrekanje soglasja k me 
rilom temeljne izobraževal^ 
skupnosti. Mimo teh nalog P® 
bo koordinacijski odbor prouči 
možnosti za uvedbo 5-dnevnegs 
delovnega tedna v šolstvu. .

M. Z

Pravna iiosvHovalmra l»E
VPRAŠANJE:

Kot delovni invalid L kategorije prejemam invalidsko pokojnino. Ker se 
mi nudi priložnost, da se zaposhm dve do tri ure dnevno, bi rad vedel, ali se 
smem zaposliti kot invalid L kategorije in koliko ur dnevno smem delati, da 
bom kljub zaposlitvi prejemal nezmanjšano pokojnino.

K. J., LJUBLJANA

naloge, ki se ne štejejo za delovno razmerje, se mu ta čas izplačuje pokojnin*1 
(1. odstavek 170. čl. temeljenega zakona o invalidskem zavarovanju).

Ce boste zaposleni manj kot polovico polnega delovnega časa, boste n« 
tako zaposlitvijo še naprej upravičeno prejemali invalidsko pokojnino. , 1

M. VEHOVfct i

ODGOVOR:
Ce invalidski upokojenec, ki je delovni invalid L ketegorije invalidnosti; 

znova vstopi v delovno razmerje in dela polovico ali več kot polovico pol
nega delovnega časa ali začne opravljati dejavnost, s katero postane zavaro
vanec (denimo obrt), med tako zaposlitvijo nima pravice do invalidske po
kojnine. Ce pa tak upokojenec po upokojitvi znova vstopi v delovno raz- 
metje in dela manj kot polovico polnega delovnega časa ali opravlja dela in
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7 DNI V SINDIKATIH

/ V torek, 6. aprila so se sešli v domu sin- 
r Uikatov člani političnih aktivov republiške- 
J sveta Zveze sindikatov Slovenije in sekre- 
i ‘Miata centralnega komiteja Zveze komu-

- --jivvaov-viinrv i

/ Pušek in predsednik CK ZKS France Popit. 
i ,. Osrednja tema živahnega razgovora je 
J “a ocena razvitosti samoupravnih odnosov 

V 'l naših delovnih organizacijah. Očitno je, 
J ,a je bila uspešna v minulem letu zasnovana 
/ ^upna akcija sindikatov in Zveze komu- 
J I1|stov za nadaljnjo krepitev samoupravlja- 
J ^ V marsikateri* delovni organizaciji so 
/ P.rvav Prizadevanja teh dveh družbeno-poli- 
J '^nih organizacij omogočila uveljavitev 
/ .‘'Ut rešitev v interni zakonodaji, s kate- 
/ nrni se je predvsem povečal vpliv zaposle- 
J Jk na važne odločitve organov upravljanja. 
/ V'ePrav ne povsod, je uspelo prav zaradi 
J 'Pliva sindikatov in Zveze komunistov pre- 
/ Prečiti v nekaterih delovnih organizacijah 
l aaPačno razlaganje XV. amandmaja ustave 
^ kRj. Seveda pa se z doseženimi rezultati 
l " kakor so nekajkrat poudarili udeleženci v 
J Opravi - ne bi smeli zadovoljiti. Predvsem 
J ”° treba poiskati in razgibati vse tiste vzgije 
J °dnosih v delovnih organizacijah, s kate- 
/ bo sleherni član delovne skupnosti - 
/ Ce bo hotel - občutil, da ni objekt neke 
J Politike, ampak soustvarjalec boljših delov- 
/ Prh razmer, vpliven dejavnik na večje eko- 
J nom«.v„ pa tu(J= ^--------

ustreznih
r -“»ivc UUIO
A 2a8°tavljanju ....... ......................................................... . i|liilnll|)i||i     m
J Vnosov. dr

j

|Z družbenim dogovarjanjem 
j ne smemo omejevati 
| deleža osebne porabe 
r v družbenem proizvodu
^snutka družbenih dogovorov o merilih za usmerjanje delitve dohodka 
^ gospodarstvu in negospodarstvu v javni razpravi # Na III. konferenci 

v maju letos bo sklepna razprava o predlogih družbenih dogovorov 
Sprejet proračun RS ZSS za leto 1971 # Kadrovske spremembe v vod- 

( stvu slovenskih sindikatov

^ (Nadaljevanje s 1. strani) 
/Predvideva II. del predloga 
J ružbenega dogovora, niso 
/ ^itio v tem, koliko delovne or- 
/ ^htzacije smejo deliti, temveč

i ^ Prdi v tem, koliko morajo deliti 
jj ^ m v tem smislu izgubljajo sa-
(pripravni sporazumi o delitvi 
/ ^°nodka in osebnih dohodkov 
/ reshikcijski značaj.

Približno s temi besedami je 
Predsednik RS ZSS Tone Kro- 

^PPsek povzel del zaključkov 
j^Prave plenarnega zasedanja 
te. . SS, ki je minuli torek pre- 
j. kni del svoje seje posvetil

vprašanjem
raz- 

v zvezi z
rnžbenim dogovarjanjem in sa- 

jV 0 °uPravnim sporazumevanjem 
delitvi dohodka. Obširen 

)V v .°d v to razpravo je posredo- 
bi r> PodPredsednik RS ZSS Jože

°bačnik, posamezna vpraša- 
P' v zvezi z osnutkom družbe- 

ci.: dogovora za gospodarstvo
:o*

P^d začetkom razprave obraz- 
ZUa je strokovni sodelavec RS 

er- ^ Pavle Gmeiner in predsed- 
:b- Up .^0 sindikata delavcev druž- 
ni j-dejavnosti Vinko Kaste- 
>t'i je 'Razprava, ki je nato sledila, 
ie- {i bda res živahna in vsestran- 
ne jjj®’ odeležili pa so se je D. Jas- 
pa p, >.I. Kramar, R. Bremec, J. 
či! 2lanwc, M. Švab, S. Božič, T. 
p c I. Sisinger, I. Capuder, 

kot ^l’ ^aubert in S. Grčar, 
t t, nl0sta pa član Izvršnega sve- 

bRS ing. Boris Vadnjal in po- 
^Ojdk sekretarja za delo Rado

pOHlTETI S SKLEPANJEM 
inS SAMOUPRAVNIH
ie() SPORAZUMOV!

D R° je povzemal zaključke raz- 
gC gj^Ve’ :e Tone Kropušek med dru- 

j , dejal, da je plenum ugotovil, da 
1,0 z oblikovanjem kriterijev za 

^ jahanje delitve opravljeno veliko 
^ do° *n d® 0ba osnutka družbenega
I C0^° !prejmcrr°’ six.z% Za t Pnt>rizujeta načelom, ki jih 
P D|StoPaj° slovenski sindikati. Zato 
^ v enurn daje priznanje vsem tistim, 
^ 50 ta osnutka pripravljali,

za negospodarstvo pa sta

Sedaj - je nadaljeval T. Kropušek 
- moramo nujno preiti v drugo ob
dobje dela, se pravi dati oba osnutka 
v javnost — in to ne za debatiranje, 
temveč za oblikovanje samouprav
nih sporazumov o delitvi. Gre torej 
za začetek konkretnega dela v zvezi 
s samoupravnimi sporazumi in čim- 
prej bomo prišli do prvih spora
zumov, tem večji bo tudi uspeh te 
javne razprave, v kateri moramo od 
iskanja meril preiti na preverjanje že 
predloženih meri! za usmeijanje 
delitve. To pa bo terjalo zelo široko 
angažiranje sindikalnih kadrov na 
različnih ravneh, ki ga RS ZSS ne 
bo mogel popolnoma usmerjati.

Po besedah T. Kropuška sindikati 
ne pričakujejo, da bo družbeni do
govor "b merilih za usmerjanje de
litve nekakšen repubhški pravilnik o 
urejanju delitve; če pa njegov drugi 
del ima elemente direktnega določa
nja delitve, potem ti elementi veljajo 
samo za tiste delovne organizacije, 
ki ne bodo podpisale samoupravnih 
sporazumov. Sicer pa si bodo sindi
kati prizadvali, da se bo v posamez
nih samoupravnih sporazumih pove
zalo čimveč partnerjev, ne pa k 
temu, da bi imeli čim več samo
upravnih sporazumov — in to morda 
takih, v katerih bi se z ene strani 
grupirale „bogate“, z druge strani pa 
„revne“ delovne organizacije. V tem 
smislu imajo „krogi“ partnerjev sa
moupravnega sporazumevanja, ki so 
jih že sklicali republiški odbori po
sebnih sindikatov, ne samo organiza
cijski, temveč tudi vsebinski pomen, 
ter plenum te , kroge" zato tudi v 
načelu sprejema. 1

Plenum je nato sprejel sklepe o 
razmejitvi pristojnosti in o nalogah 
organizacij in organov ZSS ob druž
benem dogovarjanju in samouprav
nem sporazumevanju o vprašanjih 
delitve dohodka in osebnih dohod
kov, hkrati pa je sprejel tudi sklep o 
sklicu III. konference ZSS v pri
hodnjem mesecu, ki bo pred pod
pisom družbenih dogovorov sprejela 
stališča slovenskih sindikatov glede 
usmerjanja delitve. Točen datum 
konference bo-določilo predsedstvo 
RS ZSS.

NOVI ČLANI VODSTVA 
SLOVENSKIH SINDIKATOV

' Predlog proračuna RS ZSS za le
tošnje leto, ki gaje v imenu Admini- 
strativno-finančne komisije obrazlo

žil HUMBERT GAČNIK, je plenum 
sprejel brez razprave. Proračun - 
objavili ga bomo v Delavski enot
nosti - predvideva nespremenjene 
deleže sindikalnih organizacij pri de
litvi sredstev članarine in povečanje 
dohodkov za 10 %.

Plenum je nato sklepal o predlo
ženih kadrovskih spremembah v RS 
ZSS in vse predložene spremembe 
tudi sprejel. BRANKO BABIC, član 
predsedstva RS ZSS in predsednik 
komisije za mednarodne odnose, 
odhaja v pokoj in je zato prosi za 
razrešitev kot član predsedstva, 
ostal pa bo še naprej član RS ZSS in 
delal kot svetnik RS ZSS za medna
rodne odnose. Na njegovo mesto je 
plenum izvolil v predsedstvo RS 
ZSS in za predsednika komisije za 
mednarodne odnose Andreja Škerla- 
vaja.

JANEZ STRAH (Železarna Rav
ne) je zaradi preobremenjenosti za
prosil za razrešitev kot član RS in 
kot član predsedstva RS; na njegovo 
mesto je plenum kooptiral v RS in 
njegovo predsedstvo JANEZA KAV
ČIČA iz Železarne Jesenice. Name
sto nekdanjega predsednika novo
goriških sindikatov ALEKSANDRA 
ČERČETA, ki že dalj časa dela v 
ZR Nemčiji kot sindikalni funkcio
nar med našimi delavci, je plenum 
kooptiral v RS in njegovo pred
sedstvo sedanjega predsednika novo
goriških sindikatov JOŽETA 
ŠUŠMELJA.

Kot smo že javili, je novi predsed
nik RO sindikata delavcev prometa 
in zvez postal ANDREJ GRAHOR, 
ki je s prevzemom te funkcije avto
matično postal tudi član pred
sedstva RS; nekdanji predsednik 
tega sindikata JANKO KUŠAR je 
bil na lastno prošnjo zaradi odhoda 
na novo delovno dolžnost razrešen 
te funkcije, ostal pa bo še naprej 
član RS ZSS.

Na koncu svoje seje je plenum ve
rificiral še izvolitev petih predstav
nikov ZSS v tridesetčlanski delega
ciji SR Slovenije na II. kongresu sa
moupravljavcev Jugoslavije. Našo 
organizacijo bodo v tej delegaciji za
stopali TONE KROPUŠEK, MITJA 
ŠVAB, VINKO KASTELIC in STA
NE BOŽIČ, kakor tudi poslanec 
Zbora narodov zvezne skupščine 
ROMAN ALBREHT, ki je predvi
den kot nosilec skupine za pripravo 
kongresnih resolucij. M. P.

OBVESTILO DELOVNIM ORGANIZACIJAM INDUSTRIJE IN RUDARSTVA SLOVENIJE

Republiški odbor sindikata delavcev industrije in rudarstva Slovenije je na XV. plenarni seji, dne 
29. III. 1971 leta skladno s 4. členom zakona o samoupravnem sporazumevanju in družbenem 
dogovarjanju o merilih za usmeijanje delitve dohodka in osebnih dohodkov (v nadaljnjem besedilu: 
zakon), sprejel

PREDLOG ZA PRIPRAVO 
SAMOUPRAVNIH SPORAZUMOV

A.
Samoupravne sporazume o merilih za delitev 

dohodka in osebnih dohodkov naj med seboj 
pripravijo in sklenejo delovne organizacije indu
strije in rudarstva kot sledi:

L
panoga 111 - Elektrogospodarstvo

(proizvodnja, prenos, 
distribucija)

- Elektroinštitut
„Milan Vidmar", Ljubljana 

— Poslovno združenje 
za energetiko, Ljubljana

II.
panoga 
iz panoge

112 — Premogovniki
Rudnik živega srebra,
Idrija

115 — Rudnik svinca in topilnica,
Mežica

116 — Rudnik kaolina,
Črna pri Kamniku 

116 - Rudnik lignita, gline
in krem. peska, Globoko 

Podjetja so že imenovala komisijo za pripravo 
samoupravnega sporazuma. Sedež komisije je 
pri Zasavskih premogovnikih, Trbovlje.

UL
panoga 114 — Črna metalurgija
iz panoge 115 — „IMPOL“,

Slovenska Bistrica 
115 - TGA, Kidričevo
120 — Tovarna dušika, Ruše

iz panoge 122 - „Lesonit“, *
Ilirska Bistrica 

- PZ „Papirles“, Ljubljana 
Sporazumno z republiškim odborom sindi

kata delavcev industrije in rudarstva 6o 
poslovno združenje „Papirles“, Ljubljana nosi
lec organizacijskih in vsebinskih priprav za izde
lavo samoupravnega sporazuma.

XIII.
panoga 124 — Predilnice, tkalnice

in oplemenitilnice 
— Tekstilni inštitut, Maribor 
— PZ tekstilne industrije, 

Ljubljana
XIV.

panoga 124 — Trikotaža
XV.

panoga 124 - Lahka in težka konfekcija
iz panoge 138 — INDIP, Lendava

Sporazumno z republiškim odborom sindi
kata delavcev industrije in rudarstva bo poslov
no združenje tekstilne industrije, Ljubljana no
silec organizacijskih in vsebinskih priprav za iz
delavo samoupravnega sporazuma (za XIII., 
XIV. in XV. sporazum).

XVI.
125 — Usnjarne

XVII.
125 - Tovarne obutve 

in galanterije .
Podjetja so že imenovala komisijo za pripravo 

samoupravnega sporazuma. Sedež komisije je

panoga

panoga

panoga

120 — Cinkarna, Celje

116

pri „PEKO“, Tržič. XVIII.
IV. panoga 128 — Grafična industrija

— Nekovine: in založništvo
— Steklarne iz panoge 123 — Predelava papirja

in Stekloeksport, XIX.
Ljubljana panoga 311 — Gozdarstvo (vsa gozdna

samoupravnega sporazuma.
V.

panoga 116

iz panoge 119

panoga

panoga

Nekovine:
Keramika in brusi 
Tovarna elektroporcelana, 
Izlake

119 - Avtoelektro, Tolmin 
Podjetja so na sestanku pristojnega sveta go

spodarske zbornice imenovala člane komisije.
VI.

116 — Nekovine:
- „Kremen“, Novo mesto
- „Termit“, Domžale 
— Proiz. krem. peska,

Puconci
Predlagamo, da ta podjetja sklenejo samo

upravni sporazum s sorodno skupino podjetij 
industrije gradbenega materiala.

VIL
117 - Kovinska industrija 
119 — Elektroindustrija

iz panoge 115 — Mariborska livarna 
122 — IGO, Ljubljana 
122 - „Plutal“, Ljubljana 

— Inštitut za metalne 
konstrukcije, Ljubljana 

— Turboinštitut, 
Ljubljana-Vižmarje 

— Inštitut za elektroniko 
' in vakuumsko tehniko, 

Ljubljana
- Poslovna združenja:
- „Smelt“, Ljubljana
- „Maris“, Maribor
- „Fužinar“, Ljubljana

Svet za kovinsko in elektro industrijo pri re
publiškem odboru sindikata delavcev industrije 
in rudarstva je sklical sestanek predsednikov ter 
podjetij za 14. april 1971 leta z namenom, da 
izvolijo komisijo za pripravo samoupravnega 
sporazuma. yjjj

- Kemična industrija
- bazična

IX.
— Kemična industrija

- plastika
X.

— Kemična industrija
- predelovaba

XI.
— Lesno-predelovalna 

industrija
- PZ „LES“ Ljubljana
- „Melodija“, Mengeš 

i republiškim odborom sindi
kata delavcev industrije in rudarstva bo poslov
no združenje „LES“, Ljubljana nosilec organi
zacijskih in vsebinskih priprav za izdelavo samo
upravnega sporazuma.

XII.
panoga 123 — Izdelava papirja, 

lesovine in lepenke

panoga 120

panoga 120

panoga 120

panoga 122

iz panoge
138

Sporazumno

gospodarstva)
— Biro za gozdarsko 

načrtovanje, Ljubljana 
— Zavod za pogozdovanje 

Krasa, Sežana 
— Inštitut za gozdno 

gospodarstvo, Ljubljana 
- PZ gozdno-gospodarskih 

organizacij, Ljubljana 
— Gozdarski šolski center, 

Postojna
Podjetja so že imenovala komisijo za pripravo 

samoupravnega sporazuma. Sedež komisije je 
pri PZ gozdno-gospodarskih organizacij, Ljub
ljana. g

Iz točke A. je razvidno, da so nekatere sku
pine delovnih organizacij (na primer: rudniki, 
steklarji) že pričele z delom pri pripravi pred
loga sporazuma. Republiški odbor sodi, daje to 
dobro, ker zakon — zlasti člen 1. in 2. — in 
osnutek splošnega družbenega dogovora (o na
čelih in merilih za presojo skladnosti samo
upravnih sporazumov o delitvi dohodka in oseb
nih dohodkov v gospodarskih organizacijah z 
določili zakona) dajeta dovolj osnove za pri
četek z delom. Razen tega bodo praktične iz
kušnje pri izdelavi predlogov samoupravnih spo
razumov odločilen in koristen dejavnik pri do
končnem oblikovanju splošnega družbenega do
govora. £

Predlagamo, da predlog razvrstitve iz točke 
A. obravnavajo samoupravni organi delovne 
organizacije.

Za tiste skupine podjetij, ki so že v medse
bojnem sodelovanju izvolile komisijo za pri
pravo predloga samoupravnega sporazuma, bo 
republiški odbor smatral, da so predlog iz točke 
A sprejele. V točki A je prav tako razvidno, za 
katere skupine podjetij je nosilec organizacij
skih in vsebinskih priprav za sklenitev samo
upravnega sporazuma poslovno združenje.

Za druge skupine podjetij bo organizacijsko 
pobudo prevzel republiški odbor (kot na primer 
za kovinsko in elektroindustrijo). Zaradi tega 
prosimo, da se teh sestankov, ki bodo še pose
bej sklicani, udeležijo od samoupravnih organov 
pooblaščeni predstavniki delovnih organizacij. 
Doseči moramo soglasje o predloženi razvrstitvi 
in izvoliti komisije za pripravo predloga samo
upravnega sporazuma.

V izjemnih in upravičenih primerih je možna 
tudi drugačna razvrstitev delovnih organizacij, 
vendar pod pogoji iz člena 4. in 5. zakona.

Ta predlog bo objavljen v glasilu Zveze sindi
katov Slovenije „Delavska enotnost". Podoben 
seznam podjetij posameznih predloženih skupin 
bo republiški odbor poslal vsaki delovni organi
zaciji. Republiški odbor bo tudi v fazi nasta
janja samoupravnih sporazumov seznanjal komi
sije in članstvo z mnenji, informacijami ter sta
lišči preko ..Delavske eriotnosti".

Za RO Sindikata delavcev industrije 
in rudarstva Slovenije 

predsednik STJEPAN ŠAUBERT,

■
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Če občutnih motenj v gospodarskem ravnovesju in ne
ugodnih teženj v plačilni bilanci ob upadanju stopnje rasti 
industrijske proizvodnje ne bomo popravili, bomo ne
dvomno spet zabredli v naglo inflacijo. Ena od najpomemb
nejših spremljevalk inflacije so, kot je znano, cene, ki pa so 
odvisne od vseh odnosov v gospodarstvu in družbi. Naš 
sistem delitve namreč deluje avtonomno in spontano na po
večanje cen - celo ne glede na to, koliko družba jemlje 
gospodarstvu. To pa zato, ker je osnova vsega obdavčenja, s 
katerim zbiramo sredstva za splošne družbene potrebe, oseb
ni dohodek zaposlenih. Posledica takega obdavčevanja je 
dejstvo, da podjetja, ki morajo zaradi svoje tehnologije zapo
slovati več delavcev, nosijo večje breme za splošne družbene 
potrebe. Tako daje tekstilna industrija s prispevkom na 
osebne dohodke za te potrebe dva do trikrat več sredstev 
kot kakšna druga industrijska panoga, ki ima enak skupni 
dohodek. Da pa bi podjetja ta sredstva lahko izplačevala, te 
stroške kratkomalo prištevajo v cene.

Zavod za tržne raziskave je proučil tudi druge učinke 
sedanjega gospodarskega instrumenlarija, ki povzročajo ne
potrebne stroške in delujejo tako avtonomno, da lahko 
bančni, finančni in drugi instrumenti vsebujejo elemente, 
katerih posledica so ogromni stroški gospodarjenja. Obresti 
na kredite, denimo, ne bi smele preseči 8%, z vsiljevanjem 
oderuških pogodbenih obveznosti pa banke in drugi kredi- 
torji pobirajo od gospodarstva celo do 30 % obresti. Tudi s 
sistemom dodatnih carinskih taks na že sicer visoke carine se 
ustvarjajo nepotrebni stroški, ki obremenjujejo ceno pro
izvodov in polnijo blagajne družbeno-političnih skupnosti. 
Gospodarstvu tako ne ostane drugega, kot da vse te stroške 
vgradi v cene - posledica pa je inflacija.

Kako torej umiriti tržišče, zaustaviti inflacijo? En sam 
recept je za to: uravnovesiti cene, to pa pomeni, odstraniti 
vzroke za naraščanje cen.

V modernem gospodarstvu, za katero so značilna izredno 
velika vlaganja v novo tehniko in tehnologijo, morajo biti 
cene kolikor mogoče trdne in uravnovešene, ker brez tega ni 
mogoče izračunavati stvarnih ekonomskih kalkulacij niti ni 
možno predvidevati tveganja obsežnih vlaganj. Stabilne cene 
so bistveni pogoj za dolgoročno poslovno politiko, gospo
darsko načrtovanje in smotrno investiranje.

Drugi cilj politike cen - vzdrževanje ekonomsko upravi
čenih odnosov cen — je prav tako zelo pomemben. Odnosi 
med cenami imajo velik vpliv na smeri razvoja in na gospo
darsko strukturo. Usklajeni odnosi med cenami predstavljajo 
tudi čvrsto osnovo za upravičenost investicijskih naložb ter 
povzročajo in podpirajo pozitivne procese pri spreminjanju 
gospodarske strukture in vzpostavljanju osnovnega ravno
težja v gospodarstvu.

Razumljivo je torej, zakaj tako dolgo odlašamo z admini
strativno odjugo cen. Zato, da bi ustvarili kolikor toliko 
ugodne ekonomske razmere za njihovo gibanje. Ni pa po
vsem jasno, če smo se te naloge lotili na pravem koncu in 
pravočasno. ' V. B.

600 MILIJONOV
ZA TELEKOMUNIKACIJSKE

CENTRALE
Minulo sredo so med Iskra Commercom in PTT 

Tuzla v Ljubljani podpisali pogodbo o dobavi in mon
taži telefonske centrale. To je že enajsta pogodba, ki jo 
je podpisala Iskra v zadnjih dneh. Poleg prve ljubljan
ske m slednje - tuzlanske - ki sta jo podpisala Sead 
Babovič in Metod Rotar, bo Iskra dobavila v letu 1974 
telefonske centrale še Beogradu - ta bo tudi največja 
- Sarajevu, Banjaluki, Novemu Sadu, Kragujevcu, 
Nišu, Titovemu Užicu, Prištini in Titogradu. Skupna 
vrednost vseh podpisanih del bo znašala kakih 600 mi
lijonov dinarjev.

Nove bodoče polelektronske centrale, ki so del 
sedemletnega programa modernizacije jugoslovanske 
PTT, so najmodernejše na svetu. Konkurenčna licita
cija podjetje „Nikola Tesla" iz Sarajeva, kije ponujalo 
klasične telefonske centrale, uradno protestira, češ, da 
te nove centrale še niso preskušene. Kljub temu so se 
skoro vsi interesenti - razen hrvaških — odločili zanje. 
Prednost Iskrinih .central, ki jih bo izdelala po licenci 
Bell Telephonc, 'je predvsem v tem, da bo za vzpostavi
tev telefonske zveze avtomatsko izkoristila tudi stran
ske obhodne proste zveze in tako ne bo treba čakati 
na sprostitev direktne linije.

OKROGLA MIZA SLOVENSKIH SINDIKATOV O VLAGANJU TUJEGA KAPITALA V SAMOUPRAVNIH ODNOSIH,

Za zaupanje gre, ampak..
Gospodarski in samoupravni interes pomeni za nas nedeljivo celoto # S statuti delovnih organi# 
cij natančno opredeliti vse pravice in dolžnosti naših podjetij in njihovih tujih partnerjev # Ustr® 
ne spremembe v naši zakonodaji naj zagotove pravno varnost vlaganj, za katera se skupno odločal gg

naša podjetja in inozemski partnerji §

Okrogla miza slovenskih sin
dikatov o vlaganju tujega kapi
tala v samoupravnih razmerah 
je zelo jasno opozorila ne le na 
številne praktične problerTre, ki 
izhajajo iz razlik v gospodarskih 
sistemilr-in iz nepopolnih ali za
starelih jugoslovanskih pred
pisov, ampak tudi na temeljno 
vprašanje, ki nanj še ne vemo 
odgovora. Gre za to, kako naj 
bi 'obvarovali naše interese v 
podjetjih, ki že poslujejo ali še 
bodo poslovala tudi s tujim ka
pitalom. Z drugimi besedami: 
gre za obseg, pravic, s katerimi 
tuji partner posega v poslovne 
odločitve naših delovnih organi
zacij.

Tako zastavljeno vprašanje 
ima več razsežnosti in dopušča 
zelo različna pota razreševanja 
in praktičnega ukrepanja. Gre 
za to, da vlaganje tujega kapi
tala temelji na zaupanju in na 
varnosti naložb. Nezaupljivi pa 
smo tudi sami. Kako prebroditi 
to nezaupanje, kako vzpostaviti 
obojestransko varen in zavaro
van skupni interes? Interes tu
jega partnerja je samo in edino
le dobiček. Tudi sami v samo
upravnih družbeno-ekonomskih 
razmerah težimo za dobičkom. 
Navsezadnje gre tudi za neko 
obliko eksploatacije, s katero se 
strinjamo vse dotlej, dokler je 
tako bolje, kot če naložb tujega 
kapitala sploh ne bi bilo. Toda 
tuji partnerji pravijo, da jim za
radi identičnih skupnih inte
resov — dobička — še na misel 
ne pride, da bi se vmešavali v 
samoupravljanje. Gospodarski 
in samoupravni interes pa za 
nas pomeni nedeljivo celoto. Če 
bi pristajali na ločevanje teh 
dveh pojmov, bi to pomenilo, 
da se zaradi tako imenovanih 
skupnih gospodarskih interesov 
strinjamo z vsem, kar lahko k

temu pripomore, v skrajni po
sledici tudi z likvidacijo samo
upravnega sistema kot temelja 
naše družbene ureditve.

KJE VSE SE ZATIKA?
Če vse to vemo, niti najmanj 

ne preseneča, da tuji kapital 
priteka k nam izredno počasi. 
Doslej je bilo v vsej državi pod
pisanih šele 27 pogodb o nalož
bah tujega kapitala v naša pod
jetja. Zanje smo seveda še ved
no zainteresirani, morda celo 
bolj, kot takrat, ko je bil načel
no dovoljen uvoz tujega kapi
tala. Okrogla miza v Idriji je 
zdaj izoblikovala nekaj zamisli, 
ki bi lahko vplivale na hitrejše 
sklepanje obojestransko spre
jemljivih pogodb.

V bistvu gre za to, da bi mo
rali čimprej primerno spreme
niti ali prilagoditi našo zakono
dajo. Le-ta pred naša podjetja 
ne bi smela postavljati pregrad, 
ki so bile značilne za čase admi
nistrativnega gospodarjenja, ra-

Sredstvo za ohranitev 
svežine in vitalnosti

IZ ENE ZADRUGE 
TRI MODERNA PODJETJA

ne organizacije pridejo v polo
žaj. ko enostavno ne morejo iz
polnjevati dogovorjenih obvez
nosti. Tuji partnerji to za zdaj 
sicer .tolerirajo", ker „za- 
upajo" našim podjetjem, ker 
upoštevajo začetne težave itd. 
Toda kaj bo takrat, če bodo 
tuji partnerji začeli vztrajati na 
točnem izpolnjevanju spo
razumov?

Zaradi teh in drugih vzrokov 
je nadvse pomembno, da bi po 
tej poti in ob družbeno-držav- 
nem jamstvu uveljavili več za
upanja med partnerji. Zaupanje 
je pač osnova slehernega spo
razumevanja, kije ali naj bi bilo 
pogojeno z obojestranskimi in
teresi. Naslednjo stopnico pa bi 
po mnenjih, izrečenih za okrog
lo mizo v Idriji, moralo pome
niti to, da bi vse pravice in dolž
nosti obeh partnerjev jasno za
pisali v statutih naših delovnih 
organizacij, ki so se odločile za 
sodelovanje s tujim kapitalom. 
S statuti naj bi torej opredelili 
pomen in obseg konkretnega 
vplivanja lastnikov tujega kapi
tala na poslovne, kadrovske in 
druge odločitve .anešanih" 
podjetij, obratov in tovarn.

nerji in tako olajšali izvedi 
lastnih načrtov, so v večini pj 
merov kar „po občutku" pj 
nesli na mešane poslovne odi 
re nekatere pravice, ki pa Ot 
samo operativnega značaja. S*! 
kasneje, ko so se v naših p1* 
jetjih začeli zavedati, da so f: 
slovnim odborom tako reM 
odstopili nekatere izvirne p1 
vice delavskega sveta, so zaC' 
tudi z izpopolnjevanjem in P 
lagajanjem statutov.

zen tega pa bi morala na pri
mernejši način urejati in obrav
navati tisti del poslovanja naših 
delovnih organizacij, ki zadeva 
sodelovanje s tujim kapitalom. 
Tujim partnerjem pa bi morali 
predvsem zagotoviti pravno var
nost njihovih naložb ter pra
vico, da pod povsem določe
nimi pogoji že pred iztekom do
govorjenega roka odstopijo od 
pogodbe. Gre za to. da zaradi 
pogostega spreminjanja naših 
predpisov jugoslovanske delov-

To, kar omenjamo, je prvo in 
temeljno vprašanje s tega po
dročja. Odgovore nanj bo treba 
poiskati, preden bi se spustili v 
izvajanje skupne politike obeh 
partnerjev, za kar skrbijo me
šani poslovni odbori. Pri nas, 
žal, začenjamo z napačnega 
konca. Zaradi poslovnih inte
resov naših delovnih organi
zacij, da bi kar najbolj naglo 
sklepali pogodbe s tujimi part-

1ZPIT ZRELOSTI
Gledano z očmi naših del* F 

cev kot samoupravljavcev je! ^ 
veda bistvenega pomena P1; 
vilna, dovolj gibčna, pošlo'* . 
in učinkovita opredelitev 'l 
razrešitev problemov, ki izvir* ^ 
iz zakonodaje, pa tudi prot* r 
mov, o katerih smo pravi ^ 
spregovorili. Okrogla miza( 
Idriji pa je ob tem opozorila' ' 
na nekaj: če smo doslej molj ^ 
bili preveč ..širokogrudni" r 
določevanju pravic tujih p*j ^ 
nerjev, to ne pomeni, da bP f 
smeli odločiti za drugo skr 
nost. Verjetno bo najbolj ^ 
selna in primerna neka sredi1' 
pot, po kateri bomo sicer 
stopili" od nekaterih pra/1' 
vendar pa tudi natančno vede 
kaj bomo dobili v zameno. P{ 
biti pa moramo več, kot bij* 
ko dosegli, če bi se odrekli * 
delovanju s tujim kapitalo1' 
Ob tem, kako to doseči. |
bodo samoupravni organi nA 
podjetij, ki že sodelujejo s tuji
kapitalom ali pa se za to
zanimajo, vnovič opravljali sVj 
zrelostni izpit. M. GOVEKA

Minuli teden so kovinaiji Selške doline povabili no
vinarje, da bi jih seznanili s svojim 25-letnim delom. 
Predstavniki tovarn Iskra, Niko in Tehtnica ter škotje- 
loški predsednik občinske skupščine so poudarili, daje 
prav kovinarska dejavnost, ki se je začela pred 25 leti 
in sc organsko razvijala skozi vsa leta, v glavnem le s 
svojimi sredstvi in delom razvila Železnike v enega od 
industrijskih centrov .škofjeloške občine.

Pred 25 leti - 27. aprila - je bila v Železnikih 
ustanovna skupščina produktivne zadruge kovinarjev. 
Petnajst zadružnikov je takrat podpisalo ustanovno 
listino. Imenovali so se NIKO. Začeli so izdelovati 
pisarniško opremo. Leta 1954 so prerasli v tovarno. 
Nekaj let kasneje se je oddelek za proizvodnjo tehtnic 
odcepil in postal samostojno podjetje. NIKO seje pri
pojil Iskri in razvil predvsem proizvodnjo elektromo- 
torčkov. Obrat pisarniške opreme sc je 1963 odcepil in 
začel poslovati kot samostojno podjetje NIKO.

iz zadruge s 15 člani so tako v 25. letih nastala tri 
podjetja s 1.000 delavci.

mladinska knjiga

Izšla je knjiga

Ericha von Danikena

Nazaj 
k zvezdam

Medtem ko se po svetu še nadaljuje razpravljanje o 
trditvah, ki jih je postavil Daniken v svoji knjt&i 
SPOMINI NA PRIHODNOST, je že izšla njegova druga 
knjiga NAZAJ K ZVEZDAM.

Svojo trditev, da so bitja z drugih planetov in osončij 
obiskala naše prednike, podpira Erich von Daniken 
z novimi dokazi in viri. s številnimi ilustracijami in 
fotografijami.

Z zanimanjem ali dvomom sledimo v knjigi presenet
ljivim pojavom iz preteklosti, ki po avtorjevem mnenju 
nezmotljivo kažejo pot nazaj k zvezdam.

Knjiga NAZAJ K ZVEZDAM je vezana v platno in 
opremljena s ščitnim ovitkom. Stane 40 din. Prav toliko 
stane tudi prva Damkenova knjiga SPOMINI NA PRI
HODNOST.

Knjigi lahko kupite v vseh knjigarnah, naročite pa 
pn zastopnikih in poverjenikih na šolah, pri akviziter
jih ali neposredno pri založbi Mladinska knjiga. Ljub
ljana, Titova 3 s priloženo naročilnico.

NAROČILNICA

Podpisani(a). 

natančen naslov.

zaposleno) pn;

J naročam knjigo(i) E. von Danikena:
NAZAJ K ZVEZDAM za 40 din 
SPOMINI NA PRIHODNOST za 40 din
Knjigo(i) bom plačal(a) — naenkrat — v zaporednih 
mesečnih obrokih po 40 din — takoj po prejemu ra
čuna in položnic na tekoči račun Mladinske knjige 
Ljubljana. 501-1030 1 
Neustrezno prečrtajte!

Datum: Podpis:
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V KOPRSKEM »SLAVNIKU« SE PRIPRAVLJAJO
jjA II. KONGRES SAMOUPRAVLJAVCEV JUGOSLAVIJE

Smelo
v decentralizacijo 

podjetja
Samoupravno sporazumevanje delovnih enot 0 
Prevrednotenje ekonomskih in medsebojnih od-

nosov

Že v minuli številki DE smo 
Poročali o posvetu na temo de
lovna organizacija kot asociacija 
2druženega dela, ki ga je v okvi- 
111 priprav na II. kongres samo
upravljavcev organizirala sindi
kalna organizacija koprskega 
»Slavnika11. Spregovorili smo 
Predvsem o bodoči ekonomski 
Povezanosti samostojnih delov- 
nih organizacij „Slavnika“, o 
Položaju človeka in o tem, kaj 
Predvidevajo skupni normativni 
^ti, pa bomo spregovorili da
nes.
. Koncept nadaljnje rasti pod
rtja predvideva skupno skrb 
predvsem za tiste kadre, ki stro
kovno oblikujejo politiko celot
na podjetja. Vso skrb za iz- 
°oraževanje preostalih kadrov 
Pa nosijo samostojne' organiza- 
orje same. Delovne organizacije 
nodo po novem konceptu pri
spevale za program skupnega 
izobraževanja 1,5 % od izplača- 
nin bruto osebnih dohodkov.

-n n ■ 11aucsr
POHIŠTVO

Delavski svet „Slavnika“ pa naj 
oi sprejel osnovne kriterije in 
načela za izobraževanje kadrov 
v sistemu rednega šolanja ter s 
pomočjo funkcionalnega 
izobraževanja že zaposlenih. 
Delavski svet podjetja naj bi 
^prejel tudi osnovni pravilnik o 
izobraževanju, ki bi določal 
način izobraževanja ter nado
mestila in kritje stroškov iz
obraževanja, ki bodo bremenih 
sredstva samostojnih organi
zacij.

Da bi zagotovili enotno reše- 
Vanje stanovanjskih vprašanj, pa 
so predvideH zbiranje minimal- 
nHi namenskih sredstev po 
enotnem ključu. Sredstva naj bi 
86 stekala v skupni sklad iz dveh 
virov:

~~ iz 4 % prispevka na bruto 
osebne dohodke in

— iz delitve ostanka čistega 
dohodka vsake samostojne or
ganizacije v višini 25 %.

VELEBLAGOVNICA

M
mhhm!

I priporoča potrošnikom hiter, sodoben in 
cenen nakup vseh potrebščin za sebe, 
za družino, za dom in za gospodinjstvo

I potrošnikom nudi blago na obročno od
plačevanje

1 za tuje kupce Je v hiši menjalnica

Potrošniki lahko izbirajo blago v poslovalnicah:

BLAGOVNICA S STANOVANJSKO 
OPREMO,

LJUBLJANA

0
4 
*

TRGOVSKA HIŠA, Ljubljana, Tomšičeva 2 J

Ljubljana, Wolfova 1 ^

KONFEKCIJA ELITA, Ljubljana, Čopova 7 * 
BLAGOVNICA NAMA, Škofja Loka *
BLAGOVNICA NAMA, Kočevje J

Zbrana sredstva vseh delov
nih organizacij bodo omogočila 
enotnejšo in s tem učinkovitej
šo stanovanjsko politiko ter na
stop pri sklepanju pogodb s sta
novanjskimi in gradbenimi pod
jetji ter bankami. Tako si v 
„Slavniku“ obetajo, da bodo z 
enakimi sredstvi pridobili več 
novih stanovanj, kot pa če bi 
stanovanjsko vprašanje reševala 
vsaka organizacija zase.

Težnja samostojnih organiza
cij je, da bi v prihodnje tudi 
druga pomembna vprašanja za
poslenih reševali enotno, torej v 
okviru podjetja kot celote. Sem 
štejejo poleg stanovanjskega 
vprašanja še boleznine, dopusti, 
nadomestila, nagrade in prizna
nja, dodatki in seveda socialna 
vprašanja.

Materialne obveznosti, ki 
bodo izhajale iz skupno spreje
tih krterijev, bodo bremenile 
posamezne organizacije, skupno 
reševanje pomembnih vprašanj, 
ki bo temeljilo na enotnih krite
rijih, pa bo nedvomno veliko 
pripomoglo k dobrim medse
bojnim odnosom. To pa je za 
uspešno delo in poslovanje vse
kakor zelo pomembno.

Končno predvideva koncept 
nadaljnje rasti podjetja „Slav- 
nik“ tudi skupne normativne 
akte in določila. Praksa je nam
reč pokazala, da je najbolje, če 
samostojne organizacije enotno 
urejajo tudi vprašanje delnic, 
nočnin, kilometrine, dodatkov 
za ločeno življenje, najemnine, 
selitvenih stroškov, prevoza na 
delo in drugo. Enotne kriterije 
za vse samostojne organizacije 
naj bi določil delavski svet 
„Slavnika“, medtem ko bi stro
ške krile posamezne organiza
cije.

V okviru podjetja naj bi za 
pravilno in enotno poslovanje 
sprejeli tudi organizacijske 
predpise, po katerih bi bile sa-, 
mostojne organizacije dolžne, 
da uravnavajo svoje poslovanje. 
Za kontrolo izvajanja organiza
cijskih predpisov, predpisov 
podjetja, dogovorov in zakonov 
pa bo uvedlo podjetje posebno 
službo kontrole poslovanja.

A. Ul.

KAKO SO SE V NOVOMEŠKI INDUSTRIJI 
MATIKO NIZKIH OSEBNIH DOHODKOV?

PERILA LABOD SPOPRIJELI S PROBLE-

KAJ JE »ONSTRAN« 
VIDNEGA POLJA

V novomeški industriji perila »Labod« so ob povečanju osebnih dohodkov 
in norm povečali tudi produktivnost dela, čeprav ne dohajajo rasti proiz

vodnih stroškov

Marsikaj kaže, da ob neure
jenih gospodarskih razmerah, ki 
so značilne za sedanji čas, eko
nomsko upravičena specializa
cija našim delovnim organizaci
jam prinaša prej škodo kot ko
risti. Specializirano podjetje 
namreč ne more prelivati stro
škov na drugo proizvodnjo, ker 
je pač ni, kar pa lahko storijo 
podjetja z bolj vsestransko pro
izvodnjo. Z druge strani lahko 
taka vsestranska podjetja zelo 
hitro proizvodnjo preusmerijo 
na tiste izdelke, ki še gredo v 
denar, medtem ko preusmeritev 
specializiranih podjetij, čeprav 
bi sredstva bila na voljo, zahte
va neprimerno več časa, ker je 
pač treba začeti povsem znova.

Novomeška industrija perila 
LABOD predstavlja eno tistih 
delovnih organizacij, ki se jim 
ozka specializacija proizvodnje 
vsaj trenutno maščuje na vseh 
koncih. Zaradi splošnega na
raščanja cen surovin in drugih 
materialov z ene ter zamrznje
nih prodajnih cen z druge strani 
so se navzlic evropski ravni pro
duktivnosti znašli pred tem, da 
zaposleni prejemajo precej nižje 
zaslužke, kakor pa bi jih dejan
sko morali prejemati, pa še 
ustvarjajo le minimalno potreb
no akumulacijo.

KAKO IZ PRECEPA?
Direktorja tovarne LABOD 

Zdravka Petana smo vprašali, 
kako si zamišlja izhod iz zagate. 
Odgovoril je:

„Ne mislim se skrivati za

fraze, če pravim, da je treba 
ukrepati znotraj in zunaj pod
jetja. Ne glede na splošne po
goje poslovanja obstajajo vsaj 
tri velike skupine problemov, kr 
jih moramo in ki jih tudi razre
šujemo sami. Z ene strani gre za 
naglo rast kolektiva. Novi sode
lavci, zlasti mlajši, ki so v ve
čini, potrebujejo ob vsej skrbi 
in pomoči precej časa, preden 
pridobijo ustrezne delovne na
vade in preden so kos normam. 
Praksa kaže, da delavci v po
vprečju šele po štirih ali petih 
letih zaposlitve v podjetju lahko 
dosegajo in tudi presegajo de
lovne obveznosti. Med tistimi, 
ki _pri nas še vedno zaslužijo 
manj kot 800 dinarjev, pa je po
lovica takih, ki imajo do tri leta 
delovne dobe. To, kar ome
njam, so dolgoletne izkušnje in 
na tem področju ni mogoče 
prehiteti normalnega toka do
godkov.

Drugi vzrok za nizke zasluž
ke tiči v sestavi kolektiva, saj v 
njem prevladujejo ženske. Če
prav si prizadevamo, našim de
lavkam ne moremo zagotoviti 
takega družbenega standarda, 
da bi se med delovnim časom 
dejansko lahko posvetile samo 
delu. Gre pa tudi za pomanj
kanje nekaterih specializiranih 
strojev, ki bi seveda lahko zago
tovili nadaljnjo rast produktiv
nosti. Če pa hočemo zdržati, 
moramo produktivnost pove
čati na kakršenkoli ekonomsko 
še opravičljiv način. Pri nas smo 
se konec lanskega leta odločili 
za 29 % zvišanje zaslužkov,

toda hkrati tudi za povečanje 
delovnih obveznosti za 20 %. 
Podatki za prva dva meseca le
tošnjega leta kažejo, da nove 
norme dosegamo od 100 do 
103 %. To kaže, da višji zasluž
ki spodbujajo tudi večjo pro
duktivnost. Zato bomo po tej 
poti tudi nadaljevali. Menim, da 
bi nekje na račun intenzivnosti 
dela lahko iztisnili tisto, kar je 
objektivno sploh mogoče. Kon
kretno: če so lani povprečni za
služki znašali 940 din, če naj bi 
letos dosegli 1200 din in pri
hodnje leto kakšnega stotaka 
več, za nas to pomeni tisto vid
no polje, ki ga še lahko za
znamo v sedanjih pogojih go
spodarjenja. Kaj pa je onstran, 
kako naj bi se prebijali naprej, 
ne vemo ... Pomagalo nam bi 
samo izboljšanje splošnih po
gojev gospodarjenja, ki so za 
tekstilno industrijo na sploh 
krivični."

NAMESTO ZAKLJUČKA
Pravzaprav ni kaj pripisati k 

izjavi tovariša Petana, direktorja 
novomeške tovarne LABOD. 
Če že namreč toliko govorimo 
o stabilizaciji našega gospodar
stva in o ustvarjanju pogojev, da 
bi se lahko še bolj razmahnila 
podjetja, ki zlahka prodajajo 
svoje proizvode doma in v tu
jini, ki dosegajo evropsko raven 
produktivnosti dela, potem na
vedenih ciljev ni mogoče dose
gati na račun nizke cene živega 
dela in sploh diskriminatorskih 
pogojev gospodarjenja.

-mg

ŽELEZARNA
JESENICE

Občni zbor osnovne orga
nizacije sindikata Železarne 
Jesenice je ugodno ocenil go
spodarjenje v minulem ob
dobju. Skupna prizadevanja 
so rodila uspehe kljub ne
likvidnosti, pomanjkanju 
sredstev, težavam pri oskrbo
vanju z reprodukcijskim ma
terialom in drugim pro
blemom, ki so pestili žele- 
zatje v minulih dveh letih. 
Železarna Jesenice je leto 
1970 zaključila s pozitivno 
bilanco in izpolnila vse ob
veznosti, ki si jih je zadala s 
sanacijskim programom.

Uspehov vsekakor ne gre 
zanikati. Ob skoraj 500 manj 
zaposlenih v primerjavi z le
tom 1969 je znašala bla
govna proizvodnja v minu
lem letu skoraj toliko, kot 
leto dni poprej, produktiv
nost na delavca pa je narasla 
za pol tone ali za 2 %.

Spričo tega so seveda po
rasli tudi osebni dohodki za
poslenih. Medtem ko so zna
šali v letu 1969 1133 dinar
jev, so lani poskočili na 1320 
dinarjev mesečno ali za 
16,5 %. Res pa je, da so s 
tem železarji komajda ujeli 
slovensko povprečje. Zato 
tudi delavci bežijo iz železar
ne. Bežijo tja, kjer je njihovo 
delo bolj cenjeno. Bežijo 
predvsem mladi in tisti naj
bolj produktivni, najbolj spo
sobni.

Lani in leto dni poprej je 
zapustilo železarno blizu 
1200 delavcev ali vsak peti 
zaposleni. Poiskati je bilo po
trebno nove delavce. V mi
nulem letu je železarna na 
novo zaposlila kar 930 ljudi 
- to je 266 delavcev več kot 
leto dni poprej - pa je kljub 
vsemu padlo skupno število 
zaposlenih za 437 ljudi.

Podatki so zaskrbljujoči, 
zlasti zato, ker ni upanja, da 
bi lahko fluktuacijo kaj 
kmalu zajezili.

A. Ul.

V OBJEKTIVU

Srečanje

! Abrahamom

Kdor se ustavi pred starim poslopjem v Škofji Loki, kjer 
ima svoje poslovne in proizvodne prostore edina slovenska 
tovarna klobukov Šešir, si ne more predstavljati, da se za 
temi zidovi odvija sodobna proizvodnja, ki dosega evrop
sko raven.

Sodobnost proizvodnje v škofjeloški tovarni klobukov, 
ki zaposluje že več kot 250 delavcev, pa se ne kaže samo v 
tem, da proizvajajo z najnovejšimi avtomatskimi stroji, 
marveč tudi v izdelkih, vedno skrojenih po zadnji modi. 
MIRO PINTERIČ, ki je pred nedavnim prevzel vodstvo 
komercialne službe v podjetju, nam je pojasnil:

„Z modo smo vedno na tekočem, za kar skrbi pri nas 
poseben strokovnjak, ki dnevno spremlja modne novosti 
doma in po svetu."

Pokazali so nam klobuke najrazličnejših oblik, najraz

ličnejših modnih barv.
„Več kot 200.000 klobukov naredimo letno," je pojas

nil Miro Pinterič. „Težave nam povzroča le neenakomerna 
prodaja. Večino naše proizvodnje namreč prodamo v zad
njih mesecih leta . . .“

Naj bo o Šeširju dovolj za tokrat.
Kako bodo še razširili proizvodnjo in s kakšnimi no

vostmi se bodo predstavili - v Gorenji vasi v Poljanski, 
dolini namreč gradijo nov obrat - bomo spregovorili kdaj 
drugič. Šešir se bo namreč letos srečal z Abrahamom in 
prav je, da nekaj skrivnosti o tem marljivem delovnem 
kolektivu ostane v beležnici za zapis ob tem častitljivem 
jubileju.

Tekst: M. ŽIVKO VIČ 
Foto: A. AGNIČ

Barvarna 
strukcijo

eden zelo pomembnih obratov Šeširja. Zato bodo tudi tu izvedli rekon- Še zadnja kontrola, preden gre pošiljka na tržišče Precej ..pritiska" je potrebnega, 
obliko

da klobuk dobi pravo
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... v jugoslovanskih sindikatih

I PROTEST
SINDIKATOV HRVAŠKA l
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Na zahtevo plenuma je predsednik hrvaških sindikatov Milutin 
Baltič poslal predsedniku Zvezne skupščine protestno pismo zavoljo 
počasnega reševanja problemov v zvezi z beneficiranim d^fovnim sta
žem. V pismu je med drugim rečeno:

V javni razpravi, ki Se je razvila ob sprejemanju temeljnega zakona 
o pokojninskem zavarovanju v letih 1963 in 1964, so v SR Hrvaški 
delavci sprejeli stališče, da bodo podprli predlog za zvišanje delov
nega staža kot pogoj za pridobitev pravice do starostne pokojnine, s 
30 na 35 let za ženske ter od 35 na 40 let za moške, pod pogojem, če 
se razširijo pravice beneficiranega delovnega staža za delavce, ki de
lajo na težkih in za zdravje škodljivih delovnih mestih.

V nadaljevanju pisma je rečeno, da so pristojni organi že v aprilu 
1968. leta in takoj po sprejemu zakona o določanju delovnih mest, 
na katerih se upošteva delovni staž s podaljšanim trajanjem, začeli 
zbirati potrebno gradivo in sprožili postopek za priznavanje benefici
ranega delovnega staža na posameznih delovnih mestih. Polna tri leta 
so trajale priprave za spremembo in dopolnitev zakona, uspešno je 
opravljena strokovna, samoupravna in druga procedura, zagotovljena 
je temeljita znanstveno-strokovna dokumentacija o potrebi benefici
ranega delovnega staža na posameznih delovnih mestih. Toda zadeva 
se vendarle ne premakne z mrtve točke.

V pismu je prav tako rečeno, da kljub temu, da so v zboru na
rodov, gospodarskem in socialno-zdravstvenem zboru zvezne skup
ščine ter v ustreznih odborih zborov že sprejeli predlog za sprejem 
zakona, zvezni svet za delo takega zakona še ni pripravil, nasprotno, 
sredi februarja letos je na svoji seji sprejel stališče, da osnutka zakona 
ni mogoče izdelati vse dotlej, dokler se o njem ponovno ne izrečejo 
vse republike.

I
I
I
I
I
I
I

V duhu
amandmajev
V sarajevskem Energoinvestu 

so pričeli razpravo o spremembi 
statuta svojega podjetja. Z no-

30.000
ZAHTEV

Po zamrznjenju cen je Zvezni 
zavod za cene prejel 30.000 pri
jav novih proizvodov. Vse kaže, 
da prijavljajo podjetja tudi ne
znatne novosti na proizvodih, 
da bi s tem dosegla podražitev. 
Pri tem gredo tako daleč, da 
prijavljajo kot nov proizvod 
srajco, ki ji dodajo kak okrasni 
znak.

vim statutom bodo uveljavili 
nov sistem družbeno-ekonom- 
skih odnosov v Energoinvestu, 
ki združuje 42 tovarn in rudni
kov in ima več kot 22.000 de
lavcev. Namesto dosedanjega 
obveznega združevanja sredstev 
za raziskovalno-razvojno delo, 
bodo odslej ta sredstva ostala 
na računu posameznih delovnih' 
organizacij, ki jih bodo uporab
ljale namensko. Predviden je 
tudi nov način nagrajevanja. 
Ustanovih naj bi sklad solidar
nosti, da bi z njegovo pomočjo 
izravnavali zaslužek v konjunk- 
turnih in nekonjunktumih de
lovnih organizacijah. Novi sta
tut bo preciziral pooblastila 
vseh, tudi sektorskih in štabnih 
služb.

O RAZŠIRJENI
REPRODUKCIJI

Zavzeti se kaže za ukinitev anonimnega dela poslovnega sklada in ga pre
nesti v sredstva ustanoviteljev # Institucionalizirati bi morali svobodno

tržišče vrednostnih papirjev

Javna razprava o ustavnih amandmajih kaže, 
da bodo republike pri financiranju razširjene 
reprodukcije postale le dopolnilni, usmerjevalni 
in intervencijski dejavnik, to pa pomeni, da ne 
bodo podedovale dosedanjih zveznih pristoj
nosti na tem podrožju gospodarskih odnosov. 
Republike bodo, v skladu s svojimi programi 
razvoja in srednjeročnimi načrti, prevzele le ne
katere funkcije pri združevanju sredstev.

Pri tem bo - kot napovedujejo - zlasti po
membno ekonomsko sodelovanje med republi
kami, ki naj bi v sporazumu z zainteresiranimi 
organizacijami združenega dela organizirale zbi
ranje denarja v dveh ali več republikah za 
skupne investicijske naložbe.

Pristojnost republik naj bi - po predlogih 
gospodarstvenikov - razširili tudi na področje 
kreditno-monetarne politike, predvsem v zvezi z 
reeskontno politiko. Republiške banke, zlasti 
poslovne, bodo morale oblikovati selektivno po
litiko v nacionalnem gospodarstvu. Zato bi mo
rali republiškim narodnim bankam omogočiti, 
da bi odobravale kredite poslovnim bankam le 
za namene, ki bi bili usklajeni s posebnostmi 
gospodarske strukture in razvojne politike re
publik, seveda v okviru enotne emisijske poli
tike in njenega obsega v celotnem jugoslovan
skem prostoru.

Ob takšni vlogi republik v denarni politiki pa 
je razumljivo, da bo morala razširjena repro
dukcija v prihodnje temeljiti pretežno na samo- 
financiranju delovnih organizacij, bančni kredit

Dileme Kosova o 
bodočem razvoju

Kosovo z navdušenjem sprejema idejo, naj bi tod 
zgradila vsaka od republik po en industrijski

objekt

Razlike med gospodarsko 
razvitostjo Kosova in razvitih 
republik je nedvomno treba od
pravljati. O načinu, kako to do
seči, pa se še nismo dogovorih. 
Gospodarstveniki iz drugih kra
jev Srbije menijo, da mora biti 
mehanizem ekonomske podpo
re čimbolj raznovrsten, Kosovo 
pa meni, da je sklad federacije 
za razvoj premalo razvitih naj
bolj zanesljiva oblika pomoči.

Skoraj ni mogoče izračunati, 
kolikšen je delež Srbije pri raz
voju Kosova, toda vse pogostej
še integracijske povezave med 
srbskimi in kosovskimi podjetji 
kažejo na izdatno pomoč Sr
bije. Kosovo pričakuje precej 
tudi od najavljene integracije z
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velenjskim ,,Gorenjem“. Z na
vdušenjem pozdravlja idejo, naj 
bi vsaka repubhka zgradila na 
Kosovem po en industrijski ob
jekt. Toda tudi samo Kosovo je 
v hudi dilemi: ali naj se usmeri 
na najmodernejšo tehnologijo, 
ki omogoča prodor v svet in 
tako zaposli le neznatno število 
ljudi, ali pa naj odpre številna 
delovna mesta v takšnih gospo
darskih panogah, kjer organski 
sestav kapitala ni visok in zato 
tudi akumulativnost ni posebno 
visoka? Ali naj se boji eksploa
tacije naravnih bogastev — v 
času, ko ves moderni ekonom
ski svet ceni vrednost posamez
nega kraja po družbenem boga
stvu, ki so ga ustvarili ljudje?

Razprava o teh dilemah ne 
bo odveč: ne le zato, ker so iz
gubljeni koraki in izgubljen čas 
nenadomestljivi, ampak zato, 
ker je znano, da občutijo neraz
vita območja gospodarske te
žave Jugoslavije še mnogo teže 
kot razvita.

Po
stranskih 

1 tirih?
Komisija za družbene od

nose ZIS je ugotovila, da po
teka program stabilizacije po 
stranskih tirih. Lani smo 
sprejeli zakonski predpis, si
stemskih rešitev pa še vedno 
ni. Zaradi tega ekonomske 
razmere tudi ne morejo biti 
drugačne kot protislovne; v 
skrajno nestabilnih odnosih 
smo dosegli še kar dobre go
spodarske rezultate. Ti dobri 
rezultati pa imajo tudi senč
no stran: 6 % stopnja za
poslenosti je previsoka, 16 % 
porast industrijske proizvod
nje ni realen, vznemirjujoč 
pa je tudi podatek, da so se 
kljub zamrznitvi povečale 
proizvodne cene za 11,6%, 
cene na drobno za 12,4%, 
življenjski stroški pa za« 
13,6%. Ker to ogroža živ
ljenjsko raven predvsem ti
stih z najnižjimi prejemki, je 
vprašanje prehrane in stano
vanj tisto področje, kjer je 
treba zagotoviti stabilizacijo. 
Razen tega se je komisija iz
rekla proti podaljšanju za
kona o omejevanju osebnih 
dohodkov, bila pa je za po
stopno liberalizacijo cen. So
dila je tudi, da je treba prvo 
fazo stabilizacije skrajšati, saj 
že tudi sama vnaša nekatere 
elemente nestabilnosti.

pa naj bi imel le vlogo dopolnilnega vira financi
ranja. Centri ekonomske in finančne moči v 
takih razmerah ne bodo več mogli biti sila nad 
delavci v združenem delu, temveč sestavni del 
samoupravno povezanih organizacij.

Zato bo nujno treba čimprej sprejeti ukrepe, 
ki bodo zmanjšali pretirano zadolženost gospo
darstva, saj bo šele nato možno postopno razviti 
finančno tržišče in opredeliti mesto bank kot 
dopolnilnega financerja gospodarskih potreb. 
Šele v takšnih razmerah bodo poslovne banke 
lahko postale specifična finančna združenja go
spodarskih in drugih delovnih organizacij. 
Takšne banke ne bodo mogle razpolagati z 
nikakršnimi svojimi sredstvi, niti s sredstvi, od
tujenimi gospodarstvu, pač pa samo s sredstvi 
svojih ustanoviteljev in vlagateljev.

Zavzeti se torej kaže za ukinitev anonimnega 
dela poslovnega sklada bank in ga prenesti v 
sredstva ustanoviteljev-deponentov, za ukinitev 
različnih vrst poslovnih bank, kot jih opredelju
jejo sedanji predpisi in za vse tiste ukrepe, ki 
povečujejo odgovornost bank do gospodarstva. 
Razen tega bi morali razviti tržišče dolgoročnih 
sredstev in institucionalizirati svobodno tržišče 
vrednostnih papirjev kot sporedno obliko se
danjega bančno-kreditnega sistema prelivanja in 
koncentracije sredstev za razširjeno repro
dukcijo.

. Le če bo gospodarstvo svoja sredstva samo 
obračalo in vlagalo, bo lahko tudi zavestno 
skrbelo za svojo razširjeno reprodukcijo.

TE DNI 
SO REKU
DR. VLADIMIR BAKi 

RIČ, član Izvršnega bir° 
predsedstva ZKJ, v intervj' 
ju „Delu“:

Prenašanje sredstev za razšj 
jeno reprodukcijo na banke | 
druge organizacije je dejanslj 
nadaljevanje državnega la*^ 
štva. Sredstva oziroma presež 
vrednost, s katerimi je prej K 
polagala država, so se kopičil^ 
bankah, ki so začele nastaj* 
kot samostojen družbeni deja! 
nik, relativno neodvisen 
samoupravljavcev. Zdaj želiaf
poiskati takšen mehanizem,
bi se interes samoupravljavcev'1
njihovih delovnih mestih pojj 
zoval z razširjeno reprodukciji 
Treba bo uresničiti tisto, kaij 
zdaj določeno s predlog0* 
ustavnih amandmajev.

Če bomo uresničili tisto, k" 
je določeno v predlogu aman°
majev, potem bo to v bistvu i
cionalizacija. Kaj pravzaprav pc 
meni nacionalizacija? To 
meni dati dobrine v roke nacilj 
torej tisti razredni strukturi,j;
jo označujemo kot narod.
pravimo, da je glavni dejavM 
samoupravljavec, potem je {'t 
cionalizacija to, če bodo z doba
nami razpolagah % samoupra'1
Ijavci. Prejšnje nacionalizacije P 
so pomenile, da smo razpol*. 
ganje z dobrinami izročali v rJ*’ iš 
državi. Že res, da gre zdaj za n* 
cionalizacijo drugačne vrslj 
vendar gre tudi tokrat za naci‘1 
nalizacijo. Tisti, ki se zavzemaj1] 
za prerazdelitev, ne pa za prelK | 
sredstev razširjene reprodukcij1 
v roke samoupravljavcev, se P 
mojem zavzemajo za neuresni( 
Ijive ideje. Takšno prerazdelil
bi sicer lahko napravili, s tem
spremenili dosedanji sistem; n 
hija pa bi seveda spet silila k s4 
rim odnosom, k osamosvajan| 
bančnega aparata. Ta pot, ^ 
sredstva za razširjeno reprodu* 
cijo izročimo v roke samoupr3' 
Ijavcem, je pravzaprav najt01 
logična in tudi najmanj boleli

Iz rudarkih predlogov, p° 
sredovanih v razgovorih 
predsednikom ZIS v Tužl*

„V nobeni državi na sveti 
proizvajalci premoga niso v talsij 
neugodnem gospodarskem p°n 
žaju, kot so pri nas. Storili s®* 
vse tisto, kar je družba od 
zahtevala, pa vendar samo 01 
plačujemo račune za vse tiste® 
žave, ki so nam jih povzročili ^ 
nanji dejavniki. Od gospodar^11 
reforme do danes so dom® 
rudniki premoga odpustili P1; 
bližno 20.000 delavcev, uve®1 
najsodobnejšo tehnologijo na df 
loviščih, povečali produktivno* 
za 30 % in izvedli številne drugj 
ukrepe, vendar sta se kljub te®] 
naš dohodek in akumulacij 
zmanjšala. Dajemo celo naje] 
nejšo kilogram-kalorijo, t°®j 
naša proizvodnja vseeno padf 
Napačno je misliti, da smo ^ 
darji proti uvozu nafte. To 11 
res, zahtevamo samo, da ne u',, 
žarno več nafte, kot pa smo f 
dogovorili, in zahtevamo, da st| 
iz nafte ne proizvaja predvsem 
mazut, temveč vrednejši ^ 
mični izdelki. Na trditve, da 51 
nam bolj izplača uvažati naft0,j 
odgovarjamo, da bi naša drža« 
lahko 90 % izdelkov, ki jih p®' 
izvaja domača industrija, doba 
po nižji ceni iz uvoza in lik® i
zastavljamo & i

avprašanje, 
bodo kupovali blago iz uvoza, 
ne bomo imeli razvite lastne pfCr 
izvodnje?

ZAŠČITITI DELAVCE
Sindikat delavcev storitvenih 

dejavnosti je že v prvih razpra- 
vah o ustavnih amandmajih 
ostro kritiziral dejstvo, da 
amandma, ki govori o zasebnem 
delu, omenja le nosilce sredstev, 
ne pa tudi delavcev pri zasebnih 
obrtnikih. Zahteval je, da bi 
moral amandma ščititi vsaj mi
nimalne pravice teh delavcev.

Zastavlja pa se vprašanje, v 
katerem imenu je ta sindikat 
govoril, saj velika večina teh de
lavcev sploh ni včlanjena v ,,sin- 
dikat“? V podobnem položaju 
je ta sindikat, kadar v imenu 
svojih maloštevilnih članov 
sklepa kolektivne pogodbe.

V centralnem odboru sindi
kata delavcev storitvenih dejav
nosti menijo, da je — ne glede 
na minimalno število včlanjenih 
zasebnih delavcev - njihova 
dolžnost, da se za pravice vseh 
delavcev, zaposlenih v zaseb
nem sektorju, še naprej borijo. 
S tem bodo namreč vzbudili za
nimanje in potrebo teh de
lavcev, da se včlanijo v sindikat. 
Reška sindikalna organizacija, 
ki se je začela vztrajno ukvarjati 
z življenjskimi problemi teh de
lavcev in poskrbela za dosledno 
spoštovanje kolektivnih po
godb, je dosegla, da so se v ne
kaj mesecih vključili v njeno

organizacijo vsi delavci.
Nedvomno je prav delavčei® 

zaposlenim pri zasebnih delod® 
jalcih, sindikat najbolj potrt' 
ben.

KON I M
Ljubljana, Zagreb, 
Beograd, Skopje
inozemska industrijska 
zastopstva 
PRIPOROČA 
SVOJE USLUGE!
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IZ NAŠE DRUŽBE

PODOBE
našega

ČASA
Tam, kjer sem že nekaj 

časa po tistem, ko so me 
povabili v rumen avto z 
•nočno sireno (glej ,,Po- 
dobo“ v prejšnji številki 
DE z naslovom „Genial- 
na ideja41) živi veliko 
čudnih ljudi. Oblečeni so 
v bele halje in vsi imajo 
genialne ideje, vsak svoje. 
Nekateri rišejo, drugi rez
ljajo, tretji kaj pletejo iz 
ličkanja, vsi pa zelo radi 
govorijo.

Vsak je nekaj posebne
ga. Povedali so mi, da je 
bilo prej, ko je bilo kaj 
takšnega bolj v modi, 
•ned njimi vedno po ne
kaj svetnikov in papežev, 
a zdaj imajo takšni' ’judi 
komaj še za seme. Zato 
pa se jim zdaj ne manjka 
ekonomistov, politikov, 
trgovskih potnikov, obrt
nikov, igralcev, milični
kov, inšpektorjev, direk

torjev, sodnikov, novinar
jev in še vrste drugih, sila 
pomembnih ljudi. Tako 
da je zato, ker so zdaj 
časi drugi.

Kakršni časi, takšni 
poklici! In tako ob pro
stem času ne molimo.

Začni, Peter!
— Nisem mislil toliko 

nase, kot sem mislil na 
kolektiv, reče jokajoče 
trgovski potnik.

— Kaj pa pet odstot
kov provizije, ki ste si jo 
dali nakazati v švicarsko

ST"

stvari zraven, da bi se ko
mu ljubilo vrtati.

- Še vprašaš!? se za
čudi obrtnik. — Ne samo, 
da so me spustili noter; 
rekli so, da te čaka zunaj 
imenitna služba, če boš 
pameten. Tistemu iz Ko-

SANKCIJE
ampak se igramo se
stanke.

— Kaj se bomo danes 
igrali? vpraša naprimer v 
ponedeljek igralec, ves 
goreč v poklicni vnemi.

— Sankcije! avtorita
tivno pribije politik. — 
Vse druge igre že znamo 
igrati, te pa ne! Mislim, 
da vem, zakaj ne: zato, 
ker se premalo angaži
rate. Le zakaj se ne na
učite svojih vlog na pa
met? Potem ne bi klatili 
neumnosti, kot jih klatite 
zdaj.

— Saj se učimo! ugo
varjamo rahlo užaljeni.

— No, bomo videli!

banko? vpraša inšpektor 
z uradnim glasom.

— To ni dokazano, go
spod inšpektor! Resno 
vas opominjam, da pazite 
na svoje besede. O celot
nem poteku tega zasliša
nja bom obvestil svojega 
pravnega zastopnika, 
reče trgovski potnik že 
kar pogumno.

— Izpolniti moram le 
svojo dolžnost, oprostite! 
pravi miličnik v prijatelj
skem tonu. - Med nama 
rečeno; ne bojte se, sko
raj nikomur se nič hude
ga ne zgodi, če zna držati 
jezik za zobmi. To je po
goj. Preveč jih je pri vsaki

pra kar dobro gre. Tudi 
tista dva carinika iz Za
greba in tisti tretji, ki je 
spravil hrvaško Repub
liko44 na kant in jo poteg
nil v belem mercedesu 
čez mejo, tudi tisti trije 
se ne morejo pritoževati. 
Za takšne primere se ved
no najde mesta; če ne do
ma pa zunaj! Kot rečeno, 
če boš pameten, seveda.

— Jaz z zadevo nisem 
bil seznanjen! pove resno 
direktor.

— Tovariš Peter je rav
nal tako v skladu s korist
mi kolektiva, kakor tudi 
z našo notranjo samo-

Pa š©
in'] ■ »: res je

V zvezi z razpravami o 
stabilizaciji našega gospo
darstva in urejanjem pro
blemov delitve dohodka in 
osebnih dohodkov se z vse 
večjo ostrino zastavlja 
vprašanje odgovornosti za 
stanje, v kakršnem smo. 
Razpon teh zahtev je zelo 
širok: od tistih, ki predla
gajo malodane „lov na ča
rovnice44, do tistih, ki te
žijo k vzpostavitvi takšnega 
sistema, ki bi vsaj v pri
hodnje preprečeval anoma
lije, o kakršnih govorimo 
danes; anomalije, katerih 
zunanji izraz je v tem, da 
vsakih nekaj let in vsem 
protestom gospodarstve
nikov navkljub politiko 
urejanja bistveno pomemb
nih gospodarskih zadev po
stavimo popolnoma na 
glavo. Kakorkoli že bomo 
opredelili vprašanje odgovor
nosti za stanje in način raz
reševanja gospodarskih pro
blemov naše družbe, samo z 
razpravljanjem kajpak ne 
bomo prišli nikamor.

Tak vtis se poraja tudi po 
razpravi na zadnji seji ple
numa RO sindikata delavcev

prometa in zvez, ko so neka
teri diskutanti zelo kon
kretno spregovorili tudi o 
teh vprašanjih.

„Menim, da je po 25 
letih, v katerih smo menjali 
vrsto gospodarskih instru
mentov, ki mogoče tudi niso 
bili tako slabi, pa smo jih le 
spreminjah, prišel tudi čas,- 
da bi vendar enkrat zame
njali tudi muzikante, ki igra
jo na te, vedno nove instru
mente. Drugače res ne bo 
šlo, ker je gospodarstvo po
polnoma na tleh!44 je dejal 
Franc Krivec iz Maribora.

„Izražam stališče našega 
medobčinskega odbora, da 
sindikat mora z vso avtori
teto zahtevati odgovornost 
vseh teh ljudi; tudi v držav

nih institucijah prav do vrha. 
Naši delavci bi želeli, da 
pred sodišči ne bi stali samo 
ljudje, ki so n. pr. ukradli lo
pato, ampak tudi taki, ki so 
s samovoljnimi ukrepi spra- 
vili našo družbo v položaj, v 
kakršnem je zdaj. Odgovor
nost pa se mogoče konča pri 
kakšnem pomočniku direk
torja ... Ce v drugih drža
vah pridejo pred sodišče 
tudi ministri, smo v naši 
samoupravni družbi dolžni 
vsaj z istimi merili obravna
vati ljudi, ki bi morali zelo 
zavestno voditi to našo druž
bo in sprejemati sklepe in 
ukrepe v imenu naše družbe 
ter jih z odgovornostjo tudi 
izvajati. Če naši ljudje ne bi 
videli, kako se obravnava de

lavec na delovnem mestu v 
razmerju do nekoga drugega, 
ne bi bilo nobenega kritizira
nja. Zaradi velike krivičnosti 
v odnosih do takšnih in dru
gačnih ljudi pa se stvari po
stavljajo z največjo ostrino,44 
je menil Franjo Kočar iz 
Celja.

ALTERNATIVA '
J

- Tovarišija, zdaj smo pa tako daleč: ali strokovnjaka v proizvodnjo, ali pa genija v komer-
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Sindikati so bili med 
prvimi, ki so zahtevali, da 
je treba članom samo
upravnih organov in vsem 
političnim delavcem do
volj zgodaj poslati gra
divo o vprašanjih, ki naj 
bi jih obravnavali na vsa
kokratnih sejah. Zakaj so 
sindikati postavili tako 
zahtevo in zakaj še dan
danes pri njej vztrajajo, 
menda ni treba razlagati. 
Dejstvo tudi je, da se tega 
vsaj v lastni hiši „držijo 
skoraj do pike44. Prav 
zato presenečata, o če
mer poročajo iz Mari
bora:

„Občinski sindikalni 
svet Maribor, ki je pre
teklo sredo med drugim 
razpravljal o tretjem 
osnutku družbenega do
govora o merilih za 
usmerjanje in delitev do
hodka ter osebnih do
hodkov, od republiških 
sindikatov ni prejel NO
BENEGA IZVODA tega 
osnutka. Da bi o njem 
vseeno lahko razpravljali 
in povedali mnenje, je 
ObSS Maribor v delovnih 
organizacijah moral pro
siti, naj posodijo te 
osnutke ali pa izdelajo 
fotokopije. Ker so mari
borske delovne organiza
cije zvečine prišle v po
sest teh osnutkov, sindi
kat pa jili ni mogel pravo
časno dobiti po normalni 
poti, tako početje kaže 
na neresnost ustreznih 
služb osrednjega vodstva 
slovenskih sindikatov.44

Upamo, da gre za de
jansko osamljen primer. 
Omenjamo pa ga ne za
voljo tega, da bi kogar
koli opravičevali, ampak 
predvsem z željo, da bi 
bilo takih izjem in spo
drsljajev.

upravno zakonodajo in 
ustrezno realizacijo na
grajevanja po delu! po
udari ekonomist prizade
to (celo ogorčeno).

— Zadevo bomo ob
ravnavali tako kot druge, 
v duhu predpisanih po
stopkov, brez prioritete! 
pove sodnik zamišljeno. 
— Mi smo proti kakršne
mukoli pritisku na samo
stojnost sodišča. Če bo 
šlo vse po sreči, bo zade
va rešena čez kakšna tri 
leta.

- Proti korupciji se je 
treba bojevati javno in 
konkretno! vzklikne poli
tik zagrizeno in grozeče. 
Dolžni smo naglo ukre
pati. Le z uporabo sank
cij, tovariši, tako moral
nih kakor tudi material
nih, se lahko okrepi indi
vidualna in družbena od
govornost samoupravnih 
subjektov na vseh ravneh 
samoupravnega odlo
čanja.

— Amen! se pobožno 
vmeša svetnik, ki so ga 
bile dokaj glasne igralske 
vaje pripeljale k naši 
mizi.

- Ne moti! se zadere 
novinar. Začetek, ne pa 
amen! Končno sem, hva
la bogu, dobil idejo za 
članek. Nosil bo naslov: 
„Tisti, ki ni kriv, naj prvi 
vrže kamen.44

— Končno tekoče, 
brez zatikanja! vzklikne 
veselo igralec. — Kmalu 
bomo lahko nastopili na 
zaresnem odru.

— Zakaj niste igrali? 
me tiho vpraša svetnik.

— Učim se še! odgo
vorim ponižno.

— Jaz nisem pravi 
svetnik! mi šepne svetnik 
zaupljivo. — Zdravnik 
sem. V svetnika se kdaj 
pa kdaj spremenim zato, 
da bi lahko dognal, kdo 
gre laho ven, a kdo mora 
še ostati tu.

— Bi jaz že lahko od
šel ven, tovariš svetnik?

— Nikakor! Veliko se 
boste morali še naučiti.

— Pa oni? Kdo bo šel 
od onih?

— Vsi! Končno so se 
igre le naučili. Je pa dol
go trajalo. Še danes jim 
bom napisal odpustnice.

VINKO BLATNIK

Odslej bo naš znanec
JULKA CIMPERMAN je 

blagajničarka v P Marketu v 
Cigaletovi ulici. Na tisoče 
ljudi gre dnevno mimo nje, 
na milijone dinarjev prešteje. 
In tisti, ki gredo mimo bla
gajne? Najbrž jih večina ta
krat misli na najbolj nepri
jetno stvar: na denar, na 
cene in na to, koliko bo še 
ostalo v denarnici. Redki so, 
ki pogledajo blagajničarko

»Ko bom 
končala 

šolo,
potlej...«
kot na človeka. Tistim ni 
težko ugotoviti, da je Julka 
mlada, simpatična in pri
jazna.

„Nerada govori 20-letna 
Julka o sebi, saj pravi, da so 

'ji tisti ljudje zoprni, ki jo 
sprašujejo o njenih osebnih 
zadevah. Toda vseeno je po
vedala ...

„Ni to poklic, katerega 
sem si želela, o katerem sem 
sanjala, ko sem bila še majh
na. Vzgojiteljica bi bila 
rada.44

Julka je doma iz Roba 
pri Velikih Laščah. Že v 
višje razrede osemletke je 
imela daleč. Osem kilo
metrov je do Lašč in več
krat, posebno pozimi je s 
sošolci prepešačila to pot. 
Tako kot ostali razigrana, 
vesela in z željo, da bi 
tudi ona odšla za bratom v 
Ljubljano v šolo in postala 
vzgojiteljica. Toda . ..

„Vi najbrže ne veste ...“ 
In v njenem glasu je bilo ču
titi zagrenjenost in morda 
tudi kanček obtožbe. „Vi 
najbrže ne veste, koliko de
narja je treba in koliko težav 
je, če hoče kdo s kmetov v 
mestne šole.44 Za dva šolarja 
doma ni bilo denarja in oče
tova volja je bila, da se gre 
Julka izučit za trgovko. Ni 
šla rada. Pa tudi lahko ni 
bilo.

„Tri leta sem se vsak dan 
vozila domov. Kadar sem de
lala popoldne, sem prespala 
v Laščah. Morala sem zgodaj 
vstajati in pozno sem priha
jala domov. No, sedaj je

mimo,44 je nekam hitro pove
dala, kot bi hotela samo 
sebe prepričati, da tudi 
zanjo velja izrek, da se slabe 
stvari hitro pozabijo, če
prav ...

Julka se ni hotela udati v 
usodo, da bi postala trgovka, 
pa čeprav je skoraj še vajen
ka prevzela blagajničarsko 
delo. Če že ni postala to, kar
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je želela, je hotela postati 
vsaj več, kot so želeli doma, 
oziroma kot so dopuščale 
možnosti. Ni hotela ostati 
poražena.

„Vzgojiteljica ne bom ni
koli, razen morda svojim 
otrokom, če jih bom kdaj 
imela. Rada imam otroke.44

Takoj po končani vajen
ski šoli se je vpisala v dve
letno komercialno šolo.

„Ne razumem, zakaj? Za
kaj so nekatera podjetja taka 
do mladih, ki hočejo doseči 
nekaj več.44

Julka dela v izmeni, teden 
dopoldne, drugi popoldne. 
Predavanja na šoli pa so 
samo popoldne. Našla je ko
legico, ki je bila pripravljena 
delati samo popoldne, tako 
da bi ona delala dopoldne in 
bi hodila na popoldanska 
predavanja. Prosila je upra
vo. „Mi ne rabimo komercia
listov!44 Ostala naj bi blagaj
ničarka, pa čeprav bi rada in 
ima voljo postati več.

In voljo je imela in jo ima 
še danes. Čeprav je lahko 
hodila na predavanja samo 
vsak drugi teden, je uspešno 
končala prvi letnik in ravno 
sedaj končuje drugega.

..Profesorji so bolj uvidev
ni kot podjetja. Na izpit te 
sprejmejo, kadar imaš čas. 
Ti dve leti res skoraj nisem 
poznala drugega, kot službo 
in šolske knjige. Ni mi žal. 
Ko bom končala ..

A. AGNIČ
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PRIPRAVE NA TEDEN KULTURNIH PRIREDITEV V ZAGORJU OB SAVI*
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DOGOVOR O KULTURNI AKCIJI

SKLEPI
skupne seje predsedstva republiškega sve
ta Zveze sindikatov Slovenije in izvršnega 
odbora Republiške konference SZDL Slo

venije

Kot akcijsko podlago za nadaljnje delovanje svojih 
organizacij predsedstvo republiškega sveta ZSS in izvršni 
odbor republiške konference SZDL Slovenije sprejemata 
osnutek dogovora o kulturni akciji.

V okviru dogovora lahko najdejo svoje mesto vsi, ki 
težijo k nadaljnji rasti slovenske kulture in se zato sklad
no s svojimi močmi in nalogami združujejo v usklajeni 
kulturno-pohtični akciji. To velja tako za družbenopoh- 
tične in družbene organizacije kot kulturne skupnosti, 
kulturne ustanove in druge delovne organizacije.

Predsedstvo in izvršni odbor dajeta osnutek dogovora v 
obravnavo občinskim organizacijam Socialistične zveze in 
Zveze sindikatov, ki naj o tem izrečejo svoje mnenje in 
dajo pripombe. Hkrati svojim organizacijam priporočata, 
da na svojih območjih spodbudijo podobno, lastnim raz
meram prilagojeno kulturno delovanje. Dogovore o takšni 
načrtni in usklajeni dejavnosti v občinali in na širših ob
močjih naj sprejmejo tudi v posameznih občinah. Po raz
pravah na občinskih ravneh bodo republiška konferenca 
Sociahstične zveze in republiški svet Zveze sindikatov ter 
drugi nosilci dogovora sprejeli dokončen dogovor o kul
turni akciji.

Temeljne nosilke omišljene kulturne politike in dejav
nosti bodo v prihodnje kulturne skupnosti, ki jih zdaj 
ustanavljamo. Zato je izredno pomembno, da že pri nji
hovem nastajanju aktivno in odgovorno sodelujejo vsi 
družbenopohtični dejavniki. Predsedstvo in izvršni odbor 
posebej opozarjata na nekatere sedanje politične vidike in 
naloge v zvezi z ustanavljanjem kulturnih skupnosti:

Treba je pospešiti vsebinske in organizacijske priprave 
za ustanovitev kulturnih skupnosti. Priprave se ne smejo 
usmeriti ali izčrpati zgolj v organizacijsko-tehničnih in 
formalnih vidikih, marveč se morajo praktično nadalje
vati v kulturno-političnem gibanju za uspešnejšo rast kul
ture in višjo kulturno raven ljudi, samoupravljavcev. Za 
ustanovne skupščine morajo biti pripravljene vsaj 
osnovne smernice ah izhodišča za načrtovanje kulturne 
poHtike v občinah in delovnih organizacijah.

S politično dejavnostjo je treba usmeriti priprave tako, 
da se kulturne skupnosti ne bodo zapirale v občinske 
meje, marveč da bodo že zdaj gradile različne oblike 
medsebojnega povezovanja in sodelovanja.

S pohtično akcijo v delovnih organizacij ali na kul
turnem, gospodarskem in drugih področjih ter v krajev
nih skupnostih se bomo zavzemali, da bo delegatski od
nos v kulturnih skupnostih že v začetku rasel na dobro 
zastavljenih stikih in odgovornosti predstavnikov kolek
tivov in krajevnih skupnosti, ki so jih izbrali.

Pospešili bomo sklenitev družbenih dogovorov med 
kulturnimi skupnostmi in občinskimi skupščinami na 
podlagi programov kulturne dejavnosti ria posameznih 
območjih. Ustanovljene kulturne skupnosti ali iniciativni 
odbori v občinah morajo takoj pripraviti vse potrebno za 
sklepanje družbenih dogovorov z repubhko, da ne bi za
drževali uporabe odstopljenih sredstev in da bi zagotovili 
njihovo smotrno razdehtev.

Predsedstvo in izvršni odbor odločno zavračata kot ne
umestne in nepravilne težnje v posameznih občinah, da bi 
na račun sredstev kulturnih skupnosti tem nalagali brez 
dodatnih sredstev nove obveznosti, ki so jih doslej obrav
navali iz drugih proračunskih postavk.

Socialistična zveza in sindikati bodo usklajeno sprem
ljali kulturno akcijo in še posebej uresničevanje sprejetih 
sklepov v zvezi z ustanavljanjem kulturnih skupnosti.
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Trij« jubileji
Letošnji kulturni teden v 

drugi polovici maja bo posve
čen SO-letnici začetka ljudske 
vstaje in 30-obletnice ustano
vitve Osvobodilne fronte slo
venskega naroda. Z njim pa 
bodo počastili tudi nekaj po
membnih mejnikov v razvoju 
delavskega gibanja v zagorski 
občini oziroma delež nekaterih 
kulturnih sekcij in društev v 
progresivnem delavskem gi
banju.

110-LETNIC A OBSTOJA 
RUDARSKE GODBE 

NA PIHALA
Teden kulturnih prireditev se 

bo začel s slavnostnim koncer
tom ene najstarejših zagorskih 
kulturnih ustanov — rudarske 
godbe na pihala. Z njim bodo 
posebej počastili 110-letnico 
obstoja in delovanja te skupine, 
ki neprestano deluje od svoje 
ustanovitve. Rudarska godba v 
Zagorju ob Savi je bila sestavni 
del in pomemben člen napred
nega delavskega gibanja in s po
močjo te kulturne skupine so 
partija in napredni sindikati 
uresničili številne svoje akcije. 
Godbeniki bodo ob tej prilož
nosti pripravih zanimivo raz
stavo, ki naj bi ponazorila nji
hovo delovanje od začetkov do 
danes. Radi pa bi izdali tudi po
sebno spominsko brošuro, na 
katere straneh bi opisah preho
jeno pot.

pri Zagorju ob Savi je videti, da 
so v tem rudarskem kraju že 
pred sto leti začeli gojiti mla
dinsko zborovsko petje in te
danji mladinski pevski zbori so 
večkrat nastopali ob raznih pri- 
ložnostih. Prav posebej pa se je 
mladinsko zborovsko petje raz
mahnilo po vojni in današnji vo
kalni ansambel „Vesne“ pravza
prav nadaljuje tradicije tega de
lovanja. Letos pomladi bo po
teklo tudi pol stoletja, ko so v 
Zagorju ob Savi ustanovili de
lavsko prosvetno društvo 
Vesna. Vesna je delo partije in 
njenih najbolj dejavnih članov. 
Društvo je vsestransko razvilo 
svojo dejavnost in kot je znano, 
so v revirjih ustanavljali celo po
družnice tega društva. Številni 
preživeli nekdanji Vesnani, med 
njimi znani slovenski ali revirski 
družbenopolitični delavci upra
vičeno sodijo, da je bilo delo 
Vesne vehkega pomena za hi
trejši in širši razmah naprednega 
delavskega gibanja v Zagorju ob 
Savi in revirjih. Prvi del spomin
skega zbornika — „Rdeči re
virji" pa je delavsko-prosvetno 
društvo „Vesna“ ocenili za po
membno dejanje tedanjih najna
prednejših rudarjev in drugih 
delavcev v njihovem boju za po
litično, socialno in kulturno 
osvoboditev.

nje s podobnimi kolonijami na 
Slovenskem. Ustanovili so pose
ben koordinacijski odbor, ki so 
se mu pridružile slikarske kolo
nije iz Idrije, Škofje Loke, 
Trebnjega, Ptuja in Raven na 
Koroškem. Prvi konkreten re
zultat tega sodelovanja bo skup
na razstava del udeležencev teh 
kolonij maja ob zagorskem kul
turnem prazniku v delavskem 
domu. Zagorjanom in revirča- 
nom se bodo predstavih številni 
bolj ali manj znani slovenski li
kovniki s svojimi najbolj uspe
limi deli.

Ob zagorskem kulturnem 
tednu bodo tudi nekatere druge 
pomembnejše prireditve. Pripra
ve nanj so v polnem teku, zato 
pričakujejo, da bo to najpo
membnejši letošnji kulturni do
godek v tej zasavski občini.

M. V.

dva kulturna
DOGODKA

Minuli teden je_ ama
tersko gledališče ŽELE- 
ZAR ŠTORE-CEUE 
uprizorilo v kulturnem 
domu Štore spevoigro za 
smeh in kratek čas SVO- 
JEGLAVČEK. V njej je 
sodeloval domala ves an
sambel. Igro je režiral 
Cvetko Vernik, sceno pa 
je pripravil Tone Zorko, 
glasbeno spremljavo je 
oskrbel domači zabavni 
orkester.

V foyeiju kulturnega 
doma Štore pa je že ves 
teden odprta razstava li
kovnih del amaterjev že- 
lezarjev Jesenic, Raven in 
Štor. Razstavljenih je 25 
del. Med njimi prevladu
jejo akvareli, pasteli, 
vmes pa je tudi nekaj olj-

Najbolj je presenetil 
domačin Ivo Vrečko, ki 
razstavlja na tej razstavi 
slike v tehniki žganega 
lesa. m. B.

O KULTURNI AKCIJI

STO LET MLADINSKEGA 
ZBOROVSKEGA PETJA 

IN POL STOLETJA 
OD USTANOVITVE VESNE

Iz ohranjenih zapiskov in 
kronike na osnovni šoli Toplice

PRVA SKUPNA 
RAZSTAVA SLOVENSKIH 

SLIKARSKIH KOLONIJ
Svet slikarske kolonije Za- 

goije—Izlake, prve tovrstne kul
ture ustanove na Slovenskem, 
ustanovljene pred sedmimi leti 
v tej revirski občini, je že pred
lani navezal tesnejše sodelova-

Si knjige 
res ne moremo 

privoščiti ?

DOPISNIKI JAVLJAJO

Občinske matične knjižnice bi 
morale biti danes temeljne kulturne 
in izobraževalne ustanove v. sleherni 
občini. Deset-let je minilo, odkar 
smo v Sloveniji dobili zakon o knjiž
nicah, njihov položaj pa se bistveno 
ni spremenil. Velika so bila pričako
vanja, da bodo knjižnice počasi le 
postale bolje založen ponudnik 
dobre leposlovne in poučne knjige 
in da se bodo počasi bilance ugotav
ljanja o skromnem čitanju knjig na

Ustreznih matičnih knjižnic j®I 
Sloveniji komaj četrtina, 18 obn 
pa še danes nima matične knjižna 
V dveh tretjinah knjižnic kupuF 
knjige zelo malo ali nič. Po meof1- 
rodnih normativih naj bi letno K 
pila knjižnica en nov knjižni zveZj 
na pet prebivalcev, pri nas pa so F 
kupile le tretjino tega fonda. Sik 
pa stvar postane jasna, če vemo,”
je leta 1968 (novejših podatkov H, 
9 občinskih centrov razpolagalo

ŽALEC

SEMINAR ZA PREDSEDNIKE 
DELAVSKIH SVETOV

Slovenskem prevesile na bolje.
Žal, ni tako. Če so že kje popra

vili zunanji videz knjižnic, njihov preostalo slabo polovico sreds |- 
prostor in opremo, pa je bilo bolj Prepad med razvitimi in_nerazviti'- p

več kot polovico vseh sredstev 
knjižničarstvo, kar 51 občin P3(

...........................sredste*

V Žalcu je občinski sindikalni svet priredil seminar za predsednike delav
skih svetov in ostalih samoupravnih organov. Udeležili pa so se ga tudi 
predsedniki osnovnih organizacij sindikata žalske občine.

Na seminarju so obravnavali stabilizacijske ukrepe v novih razmerah 
gospodarjenja. Razpravljali pa so tudi o učinkovitosti dela samoupravnih 
organov v delovnih organizacijah.

M. B.

malo storjenega za povečanje knjiž
nega fonda, za večji prodor poučne 
knjige, za odpiranje čitalnic in orga
nizacijo pogovorov bralcev s pisa-

je več kot zaskrbljujoč in gre " ^

telji, kritiki in mnogimi drugimi, ki

SLOVENSKE KONJICE

ZA NOVE ODBORNIKE OSS
Občinski sindikalni svet in delavska univerza v Slovenskih Konjicah pri

pravljata za sredino aprila tridnevni seminar za nove odbornike osnovnih
sindikalnih organizacij. Po okvirnem programu bodo obravnavali več kon
kretnih nalog v sedanjem času, zlasti s področja gospodarstva, samo
upravljanja in medsebojnih odnosov. V L

bi o knjigi lahko z njimi razpravljali. 
Knjižnice in knjige v tem desetletju 
nismo naredili kaj prida bolj vab
ljive, krog bralcev se ni bistveno po- 

, večal, pa tudi večjih naporov ni 
bilo, da bi knjiga postala ne le razve
drilo, pač pa tudi posrednik znanja.

Knjižice v Sloveniji odkupujejo le 
3 do 4 % naklade slovenskih knjiž
nih izdaj, te naklade pa se med dru
gim tudi zato iz leta v leto manjšajo. 
Minimalnega normativa, ki ga je 
pred 15 leti sprejel UNESCO (in 
tudi Jugoslavija), da naj ima javna 
knjižnica vsaj eno knjigo na prebi
valca, še vedno nismo dosegli. Pri se
danjem tempu nakupovanja knjig bi 
knjižnice ta minimum dosegle šele 
čez nadaljnjih 15 let!

račun najbolj elementarne kultutl ^ 
in izobraževalne pravice širok' ^ 
plasti delovnih ljudi in nezapo8'1 
nega prebivalstva. ^

Zakaj na tem področju v n0"; 
nem pogledu ne pridemo nikampE c 
V razvitejših deželah se posluŽllj 
knjižnic 20 do 25 % prebivale*! 
Slovenija sodi po številu zaposle^ 
v sam evropski vrh, zato tudi za C 
taka številka ne bi smela biti prey, ’ 
ambiciozna. V resnici pa zelo poca! v 
raste število izposojevalcev knjijL 1 
knjižnicah, teh je danes komaj 1", ' 
vseh prebivalcev. V zadnjih dese'; k 
letih je ta odstotek porastel koi^J 1 
za dva procenta, pri tem pa je ‘l<i, 
čilno, da je 60 % vseh bralcev 
knjižnicah iz vrst nezaposlenega P' ( 
bivalstva.

IZREDNO IZOBRAŽEVANJE IN USPOSABLJANJE V MEŽIŠKI DOLINI

Volik razmah - malo osipa

Za konec si oglejmo še eno z* 
čilnost naših knjižnic, kije med os 
gim tudi plod starih navad iz cipj 
niškega obdobja.. Pri nabavi nO" ; 
knjižnih zvezkov prevladuje poli‘S 
nakupovanja leposlovne literate'
Pa vendar bi morale javne knjižn'1 
v obdobju velikih znanstvenih
sežkov postati tudi pomembne

V okviru delavske univerze Ravne na Koroškem deluje več oddelkov srednjih, višjih in visokih šol
nove šole O Izrednim dijakom in študentom pomagajo delovne organizacije

Nameravajo odpreti

Delovnim organizacijam v 
Mežiški dolini manjkajo stro
kovnjaki. Po nepopolnih oce
nah bi rabile delovne organiza
cije do leta 1975 blizu 500 no
vih strokovnjakov z višjo in vi
soko strokovno izobrazbo. 
Spričo oddaljenosti Raven na 
Koroškem od središč višjega in 
visokega šolstva na Slovenskem, 
navzlic potrebam in zanimanju 
zaposlenih, izredno šolanje do 
nedavnega ni bilo razvito. Lan
sko leto pa je Delavska univerza 
Ravne na Koroškem sklenila, da 
bo — kolikor je pač najbolj mo
goče - približala zaposlenim iz 
Mežiške doline možnosti za iz
redno šolanje. Že ko je razpi
sala vpis v posamezne srednje, 
višje in visoke šole, je bil odziv

naravnost presenetljiv. Zdaj pa 
z veseljem ugotavljajo, da tudi 
ni osipa.

V okviru Delavske univerze 
Ravne na Koroškem deluje v tej 
izobraževalni sezoni več oddel

kov oziroma sekcij srednjih, viš
jih in visokih šol. Komercialno 
srednjo šolo obiskuje 36 sluša
teljev, Ekonomsko srednjo šolo 
prav tako 36 slušateljev. Medi
cinsko srednjo šolo pa 29 zdrav
stvenih delavcev. V 1. letniku

STAVBNO POHIŠTVO 
ZA VAŠ DOM

inles
OKNA
VRATA
VEZANA OKNA 
GARAŽNA VRATA

INFORMACIJE: Ribnica, 
maloprodaja tel. 87-212

Visoke ekonomsko komericalne 
šole je kar 54 izrednih študen
tov, v 1. letniku Višje tehniške 
šole pa, v vseh treh smereh, to 
je gradbeni, elektro in strojni, 
33 izrednih št, dentov. Ome
nimo naj še, daje na Ravnah na 
Koroškem tudi oddelek kranj
ske šole za organizacijo dela.

Za izredno šolanje kažejo ve
liko zanimanje tudi delovne 
organizacije. Na Visoki eko
nomsko komercialni šoli, na 
Višji tehniški šoli in v Medicin
ski srednji šoli je le malo izred
nih študentov oziroma sluša
teljev, ki sami plačujejo šol
nino. Največ samoplačnikov, 
kar zadeva šolnino, je v Komer
cialni srednji šoli.

Vodstvo Delavske univerze 
Ravne na Koroškem pa raz
mišlja prav zdaj o odprtju neka
terih novih šol. Tako računajo 
na začetek dela v oddelku 
upravne srednje šole, nadalje na 
ustanovitev centra za izredni 
študij na metalurški fakulteti, 
pa na šolo za zobozdravstvene 
asistente in na oddelek srednje 
kmetijske šole — poljedelsko- 
živinorejske smeri.

(ma)

BBBST
POHIŠTVO

obraževalne institucije. V svetu ve; 
načelo, da se nakupuje 40 % k?! 
slovnih knjig in 60 % poučne . 
strokovne literature. V slovenske, 
sedemletnem planu razvoja smo 
pisali, naj bi bil ta odnos pri nasJ! 
proti 70 še vedno v korist leP' 
slovju. Danes, sedem let kasneje, P 
ugotavljamo izreden zaostanek,*] 
imajo knjižnice v poprečju ko!3 
17 % poučnih in strokovnih knh 
med kupljenimi knjigami v **' 
1968 pa jih tudi ni bilo več kot f 
tina. Izgovora, da se take knjige 33 
lo izposojajo (8 % v odnosu na kr 
slovne knjige), pa seveda tudi ni i" 
goče kupiti kar tako. Znano je nJ, 
reč, da se (žal!) tudi nabava kP, 
slovnih knjig vedno bolj'nagih3, 
prid zabavne literature, „ki naje® 
gre med bralci". Razumljivo, kd°.( 
se temu čudil. Tudi nad množici1^ 
kupovanjem potrošne literature 
ni kaj čuditi, če je trg z njo ta£ 
dobro založen in če se ob vsej 
stihiji ne bomo zavzeli za bolj an’P 
ciozne kulturne akcije v prid širj*11' 
kvalitetne leposlovne in tudi so 
kovne knjige.

Zveza kulturno-prosvetnih org3", 
zacij Slovenije v svojem letošnj*] 
delovnem načrtu obeta nekaj ak; 
temu v prid, upajmo pa, da bo šiff 
nje dobre knjige našlo prednosti 
mesto tudi v programskih in fina3, 
nih načrtih novoustanovljenih k®
turnih skupnosti. r

SONJA GAŠPERS'1
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IZ NAŠE DRUŽBE

Samoprispevek 
da ali ne?

Ureditev otroškega var
stva sodi med tista temeljna 
vprašanja, ki smo jim sindi
kati skupaj z ostalimi druž
benopolitičnimi dejavniki 
Ljubljane posvetili mnogo 
pozornosti. Znano je, da 
imamo v Ljubljani med 125 
tisoč zaposlenimi kar 46 % 
ali 58 tisoč žena, kar še po
sebno zaostruje problem va
rovanja otrok v času, ko so 
njihove matere na delu. Po
datki, ki smo jih zbrali, ka
žejo, da ima le slaba polo
vica med 22 tisoč otroki, ki 
so stari med 6 mesecev do 7 
let, urejeno varstvo v dru
žini, ostali pa so zajeti v 
vrtcih, ali pa njihovo varstvo

ni zagotovljeno.
Pereča problematika otro

škega varstva je zato že pred 
tremi leti spodbudila akcijo 
za intenzivno izgradnjo otro
ških varstvenih ustanov, ki je 
doslej dala zelo spodbudne 
rezultate, saj je bilo v tem 
času zgrajenih preko 3500 
mest za otroke. Sedaj je v 
vrtcih nekaj manj kot 6 ti
soč otrok, primanjkuje pa še 
4500 do 5 tisoč mest. Za
radi pomanjkanja prostora 
so morale letos varstvene 
ustanove odkloniti preko 
dva tisoč prosilcev. Mnogi 
pa niso vložili niti prošenj, 
ker niso videli nobenih real
nih možnosti, da bi bili nji

hovi otroci sprejeti.
Po izračunih bi potrebo

vali za dograditev manjka
jočih kapacitet v naslednjih 
treh letih še okrog 100 mili
jonov dinarjev. Podražitve 
gradenj so močno zmanjšale 
učinek rednih virov iz naslo
va prispevka za otroško var
stvo in prispevek občinskih 
proračunov, tako da pri
manjkuje za okrog 50 mili
jonov dinarjev.

MEstni sindikati smo 
skupno s predsedstvom MK 
SZDL in Zvezo prijateljev 
mladine Ljubljana ter občin
skimi skupščinami že v ju
niju preteklega leta ocenili 
izvajanje programa urejanja

otroškega varstva in obrav
navali tudi možnosti za do
datno zbiranje sredstev. Med 
te možnosti smo šteli: razpis 
samoprispevka, povišanje 
prispevne stopnje iz osebne
ga dohodka, ali pa združeva
nje sredstev skladov skupne 
porabe v delovnih organiza
cijah. Glede na sprejete si
stemske ukrepe je odpadla 
možnost povišanja prispevne 
stopnje na osebne dohodke: 
združevanje dela skladov 
skupne porabe pa je lahko le 
dopolnilni vir, ker bi preko 
teh sredstev sodeloval le 
manjši del delovnih ljudi.

Vodstvo mestnih sindika
tov je o programih in predla
ganih finančnih rešitvah in
formiralo osnovne organiza
cije in hkrati zaprosilo za 
njihova mnenja in stališča. 
Opredelitev večine osnovnih 
organizacij sindikata je bila, 
da je treba akcijo za inten
zivno urejanje otroškega var
stva preko izgradnje potreb

nih 'varstvenih ustanov na
daljevati in zagotoviti dodat
na sredstva.

Če se bomo v družbeno
političnih skupnostih občin 
in mesta ter družbenih orga
nizacijah dogovorili in odlo

čili za razpis samoprispevka, 
bomo ljubljanski sindikati 
takšno akcijo podprli, tako 
politično kot tudi z nepo
sredno ustvarjalno akcijo. 

Predsedstvo Mestnega sveta 
Zveze sindikatov Ljubljana

DOPISNIKI POROČAJO
Bohinj

NOVA STANOVANJA

II
lii*«

■sni n ,
V'

® I:
ste* Gradbeno podjetje Bohinj je zopet začelo z gradnjo lani pod streho sprav- 
ttf ienega bloka, v katerem bo 11 stanovanj. Računajo, da bodo jeseni vseljiva. 
, t Razen tega bodo za samopostrežnico zidali še dva enaka objekta, v katerih 
jrf b°do_stanovanja za trg. To bo za kraj vsekakor pridobitev, kajti spričo 
jj-i naraščajočega turizma se razvijajo tudi ostale dejavnosti, ki potrebujejo nove 
jslf nnlavce, ti pa stanovanja, ki jih je sedaj premalo.

V. B.

Celje

HOTEL Z 90 LEŽIŠČI
■vt >Mped dobrirn letom je celjsko trgovsko in gostinsko - turistično podjetje 
U ”™fcRX“ začelo graditi pri letnem kopalnem bazenu nov hotel. Hotel bo 
. ! ■ 'Jal nekaj nad 8.000 dinarjev, bo B : ategorije, v njem pa bo 90 ležišč v eno 
0‘ i(\(?V0Posteljnih sobah. Restavracija v spodnjih prostorih bo lahko sprejela 
1 B gostov, ločena pa bo od dnevne restavracije, ki bo poleti namenjena 
V fPnlcem. Ob hotelu, ki bo odprt čez nekaj tednov, ima celjsko AMD svoj 

[“stirni center.
? M. B.

CORNja RADGONA

LETOVANJE ZA ČLANE SINDIKATA
Počitniška skupnost Gornja Radgona ima v Lovrečiči pri Umagu svoj dom 

a letovanje članov sindikalnih organizacij. Čeprav bo v domu ob morju 
Za' i mo^no letovati že od 1. maja naprej, se bo uradna sezona v domu 
ni d3 2' junija in bo trajala do 2. septembra. Občinski sindikalni svet Gor- 
J* Radgona je že začel zbirati prijave za letovanje. Zanimanje za dopust je 
Uko, saj so cene zmerne. Oskrbni dnevi za člane sindikata bodo veljali 29 

inarjev, za otroke pa 17,50 dinarjev.
K. E.

^VNE NA KOROŠKEM

prizadevanja za nova delovna mesta
ZA ŽENSKE

Odborniki skupščine občine Ravne na Koroškem so sprejeli program za 
^Poslovanje žensk iz Mežiške doline. Sklenili so, da bo OS Ravne na Koro- 
peni investitor izgradnje potrebnih proizvodnih prostorov, v katerih bi 
Iahko zaposlili ženske. Predsedstvo OS pa so pooblastili, da najame potrebno 
Posojilo za izgradnjo teh novih proizvodnih zmogljivosti.

-ma

Tolmin

ZASEBNI OBRTNIKI SO ZA SVOJO 
SINDIKALNO ORGANIZACIJO

Na nedavnem sestanku so predstavniki zasebnih obrtnikov iz tolminske 
bbčine predlagali, da bi s pomočjo OSS ustanovili sindikalno organizacijo za 
delavce, ki so zaposleni v zasebnih obrtnih delavnicah. Menili so, daje treba 
tenr delavcem zagotoviti enake pravice in dolžnosti, kot jih imajo delavci v 
aružbenem sektorju.

J.Š.

ČALEC \

konferenca samoupravljavcev
OSS pripravlja skupaj z občinsko skupščino in družbeno-političnimi orga- 

izacijami občinsko konferenco saifioupravljavcev, ki bo 15. aprila v Žalcu, 
s,a konferenci bodo ocenili razvoj samoupravljanja v žalski občini, delovanje 
jtopšeinskega sistema, prav tako pa tudi aktivnost krajevnih skupnosti in 
togih oblik samouprave občanov.

M. B.

UREJANJE INTERNEGA ODDELKA SPLOŠNE BOLNIŠNICE V SLOVENJEM GRADCU_____________________________

Za dobra 3 milijona 
dinarjav podražitav
Denar za investicijo zagotovljen # Velike obveznosti in naloge slovenjgraške splošne bolnišnice #

Treba bo obnoviti tudi otroški oddelek te bolnišnice

Zaradi zastarelosti in nefunkcio
nalnosti so se lani v Slovenjem Grad
cu odločih, da pristopijo k ureditvi 
internega oddelka tamkajšnje Sploš
ne bolnišnice. Pri tem pa ne gre za 
nobeno povečanje zmogljivosti in
ternega oddelka, pač pa zgolj za za
gotovitev boljših pogojev za zdrav- 
Ijenje bolnikov ter za delo zdravstve
nega osebja.

Po prvem izračunu, lansko leto, 
bi veljala obnova internega oddelka

^t0 
in pos«*1’0

melbrosia®
slovenjgraške Splošne bolnišnice ne
kaj nad 5 milijonov dinarjev. In sicer 
bi 2,2 milijona dinarjev zagotovila 
bolnišnica sama, z vročevanjem 
sredstev pri banki, 310.000 dinarjev 
bi znašal prispevek delovnih organi
zacij iz Mislinjske, Šaleške, Dravske 
in Mežiške doline, 2,5 milijona di
narjev pa bi bilo bančnih posojil. 
Občinske skupščine Slovenj Gradec, 
Velenje, Dravograd, Ravne na Ko

roškem in Radlje ob Dravi bi porav
nale 70 % anuitet za bančna poso
jila, preostalih 30 % pa bolnišnica 
sama (plačala bi v ta namen v pri
hodnjih 10 letih okrog 1,1 milijona 
dinarjev).

PODRAŽITEV 
IN DEVALVACIJE 

NIHČE NI PRIČAKOVAL
V Slovenjem Gradcu niso raču

nali, da bo prišlo med deli do tako 
občutnih podražitev gradbenih sto
ritev in do devalvacije dinarja, saj 
morajo nekaj opreme tudi uvoziti. 
Kljub vsemu so se znašli pred dej
stvom, da se stroški obnove poveču
jejo za več kot tri milijone dinarjev. 
Za kaj gre? Cene gradbenih materia
lov in storitev so se zvišale za nad 
30 %. Zaradi tehničnih dopolnitev 
načrtov se bo gradnja podražila za 
okrog 950.000 dinarjev. Zaradi 
funkcionalnosti je treba takoj zdru
žiti stari in novi objekt internega od
delka ter opraviti potrebno adapta
cijo južnega krila, kije bila v načrtu 
pozneje, se pravi, da so se v Slo
venjem Gradcu odločili za takojšnjo 
usposobitev in spojitev obeh objek
tov, to pa bo veljalo dodatnih
1,440.000 dinarjev. Ker bodo glavni

vodi, klicne naprave in dvigala iz 
uvoza, so se stroški zanje po deval
vaciji povečali za okrog 360.000 di
narjev. Obnova internega oddelka 
Splošne bolnišnice Slovenj Gradec 
bo po zadnjih računih veljala - brez 
opreme - okrog 8,310.000 dinarjev, 
oprema - denar zanjo mora zagoto
viti bolnišnica sama — pa bo veljala 
okrog 1,770.000 dinarjev.

ANUITETE ZA ZGRADBO 
BODO PLAČEVALE 

OBČINSKE SKUPŠČINE

V Splošni bolnišnici Slovenj Gra
dec so povedali, da imajo denar za 
obnovo internega oddelka zagotov
ljen. Bolnišnica mora v razdobju 
1970 - 1972 vročiti pri banki za 10 
let 2,760.000 dinarjev sredstev. 
Anuitete za najeto posojilo bodo 
plačevale občinske skupščine, in si
cer bodo po letu 1974 bremenile 
občinske proračune anuitete letno 
takole: Dravograd 64.000 dinarjev, 
Radlje ob Dravi 130.000 dinarjev. 
Ravne na Koroškem 260.000 dinar
jev, Slovenj Gradec 285.000 dinar
jev in Velenje 260.000 dinarjev. Ne
katere občinske skupščine (Slovenj 
Gradec, Dravograd) so te nove ob

Pred leti je za tople malice in brezalkoholne pojače ob polurnem počitku delavcev v Železarni na Jesenicah 
skrbela gostinska enota Železar. Ker je bila dejavnost obsežna, raznolika in letni promet velik, so se pred dvema 
letoma v Železarni odlepili in iz te enote ustanovili samostojno gostinsko podjetje Železar. Tej organizaciji so 
priključene tudi čistilke, ki imajo na skrbi pisarne in druge prostore v Železarni. Kef pa je prevažanje tople hrane iz 
centralne kuhinje v delilnice, ki jih je 10, dodatni strošek, ga delno krije Železarna iz svojih sredstev. Da pa bi 
ugotovili, koliko obrokov je prodanih, so pred nekaj meseci uvedli posebne mesečne bone za topli obrok.

Kljub finančni podpori Železarne pa gostinsko podjetje Železar komaj shaja. Zato razmišljajo, da bi se izkopali iz 
zaprtosti in začeli bodisi na Jesenicah ali.kje drugje v bližini z donosnejšo gostinsko in turistično dejavnostjo.

Na sliki; v eni od delilnic hrane za železarje.
BRANKO BLENKUŠ

veznosti že sprejele, druge pa jih 
bodo v kratkem).

V Splošni bolnišnici Slovenj Gra
dec pri tem opozarjajo na velike ob
veznosti tega kolektiva v zvezi z iz
boljševanjem pogojev za delo in 
zdravljenje. Kot že omenjeno mo
rajo v treh letih vročiti banki
2.760.000 dinarjev, da bodo prejeli 
potrebno posojilo, obveznosti za 
kirurško-ginekološki blok znašajo
1.760.000 dinarjev (letna anuiteta
120.000 dinarjev), letos je odpove
dala centralna sterilizacija, za kar bo 
treba odšteti 1,100.000 dinarjev, 
kar 1,770.000 dinarjev pa mora za
gotoviti bolnišnica sama za novo 
opremo internega oddelka. Gre torej 
skupaj za okrog 7,400.000 dinarjev 
prispevka bolnišnice. To so velike 
obveznosti, zato je tudi razumljivo, 
da po sprejemu zaključnega računa 
za leto 1970 v Splošni bolnišnici 
Slovenj Gradec niso namenili za 
sklad skupne porabe niti dinarja.

OBNOVITI BO TREBA
LE ŠE OTROŠKI ODDELEK

Z obnovo internega oddelka 
Splošne bolnišnice Slovenj Gradec 
so začeli, prizidek mora biti uspo
sobljen letos, stari del ( imenovan 
tudi južno krilo) pa prihodnje leto. 
S tem bo slovenjgraška Splošna bol
nišnica dobila sodobno urejen 
objekt, na ta način pa se bodo iz
boljšale razmere za zdravljenje in za 
delo zdravstvenih delavcev.

Na obnovo oz. sodobnejšo uredi
tev čaka zdaj le še severno krilo, v 
katerem je otroški oddelek. Verjet
no tudi z ureditvijo tega oddelka v 
Splošni bolnišnici Slovenj Gradec ne 
bodo morali več dolgo odlašati. In 
če bodo občinske skupščine poka
zale tudi v prihodnje takšno razume
vanje za reševanje problemov Sploš
ne bolnišnice Slovenj Gradec, potem 
tudi ne bo posebej težko.

M. L.

Podpora
V revirjih so odločno pod

prli sklep republiškega sveta 
sindikatov Slovenije, naj bi 
se zaradi občutne podražitve 
mleka povečal otroški doda
tek za 10 din na mesec. Iz
datki za to živilo so za marsi
katero večjo družino precejš
nji, zato je podražitev priza
dela njihove mesečne pro
račune. Sicer pa tudi v Za
savju ugotavljajo, da kljub 
zamrznjenju cen te že vse le
tošnje leto naraščajo, in to 
celo nekaterim osnovnim ži
vilom. Vprašanje je, kako v 
teh pogojih zaščititi družine 
z nizkimi osebnimi do
hodki?
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IZ DELOVNIH KČLEKTIVOV

DOPISNIKI POROČAJO
OB DVAJSETI OBLETNICI SEMIŠKE ISKRE GOVORE JUBILANTKE

JESENICE

NOVA BETONARNA BREZ ISKRE BI
Ob glavni cesti z Jesenic proti Hrušici si je gradbeno podjetje Sava z 

Jesenic uredilo svojo betonarno. Postavili so jo na kraj, kjer jim lomljen UTONILI V POZABO

teren omogoča, da rečni gramoz skoraj sam leti v mešalec, betonska meša
nica pa iz njega v tovornjake. Tako so si prihranili mnogo napornega dela. 
Betonska mešanico razvažajo po vseh gradbiščih na Jesenicah in v okolici.

B. B.

CELJE

PETNAJST LESNIH PROIZVAJALCEV
Letošnje srečanje kolektivov lesne stroke bo v Celju. To republiško sreča

nje — lesariado bo v maju ali juniju organiziralo podjetje LIK Savinja. Pred
videvajo, da bi na lesariadi nastopilo 15 lesnih proizvajalcev iz Slovenije.

M. B.

BOHINJSKA BISTRICA

NOV OBRAT LESNOBETONSKIH KVADROV
LIP Bled se je odločilo, da bo v obratu „Tomaž Godec" v Bohinjski 

Bistrici, kjer so doslej delali pretežno opažne plošče, začelo delati isospan — 
po slovensko lesobetonske kvadre. To so približno meter dolgi, negorljivi, 
lahki gradbeni elementi z veliko izolacijsko sposobnostjo. Uporabljali jih

lil

bodo pri gradnji raznih industrijskih hal. Pri izdelavi teh elementov bodo 
koristili lesne odpadke, ki jih bodo spremenili v iveri in pa cement ter še 
nekatere druge snovi. Nov obrat je že pod streho, vanj je treba_postaviti le še 
stroje, ki so jih delno kupili doma, delno pa v Zahodni Nemčiji. Računajo, 
da bodo s poskusno proizvodnjo pričeli približno čez 3 mesece. Razen te 
industrijske hale prav sedaj dokončujejo tudi silos za iveri.

B. B.

Pred dvajsetimi leti je bil 1. 
april za Semič v Beli krajini ve
lik dan. Industrija za elektro- 
zveze iz Ljubljane si tega dne ni 
privoščila prvoaprilske šale, 
temveč je čisto zares odprla v 
tem trgu svoj obrat. Lokacij je 
bilo več, vendar se je tovarna 
odločila za Semič zaradi veli
kega zaledja delovne sile. To za
ledje je omogočalo hitro rast 
tovarne, ki ni imela problemov 
za zaposlovanje, čeprav je bila 
do nedavnega slabo povezana s 
svetom, saj so bile ceste milo re
čeno grozne.

Tovarna je že v samem začet
ku pričela s proizvodnjo kon- 
denzatoijev. Svojo prvotno pro
izvodnjo je obdržala ves čas, 
kljub raznim razdružitvam, in
tegracijam itn. Kondenzatorji 
so iskano blago, saj jih rabijo 
pri vseh svojih izdelkih velikan
ke kot so Gorenje, Iskra, Obod 
itd. Semiška tovarna Iskra pa 
precej tudi izvaža, predvsem na 
Zahod na Švedsko, v Veliko 
Britanijo in ZDA. Z Vzhodom 
so sicer imeli nekaj stikov z Ro
munijo, vendar je bilo to krat
kotrajno.

V letošnjem letu planirajo, 
da bodo izvozili za 1,500.000 
dolarjev kondenzatorjev pretež
no na Zahod.

Tudi celotna proizvodnja iz 
leta v leto strmo raste. Tako je 
v lanskem letu poskočila v pri
merjavi z letom 1969 za celih 
39 odstotkov, letošnjo proiz
vodnjo pa so planirali v vred
nosti 78,918.500 dinarjev. Če 
bodo olan realizirali, bodo pre-
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NOV COLIBRI 3,5 KS

COLIBRI 14-VN
ODLIKUJEJO MOČ, HITROST, PROŽNOST, 
NIZKA PORABA GORIVA,
ŠTIRlSTOPENJSKI MENJALNIK 
IN ŠE DRUGE IZBOUŠAVE 
PREVERITE SAMI COLIBRI 14-VN!

TOMOS-KOPER
i

segli lansko realizacijo za celih 
23 odstotkov.

Ob vsej tej rasti proizvodnje 
razumljivo povečujejo tudi stal
no število zaposlenih. V lan
skem leti) je Iskra zaposlila 166 
novih delavcev, tako da sedaj 
šteje tovarna 720 zaposlenih, ki 
so povprečno stari 28 let. Za 
vse te zaposlene pa je treba naj
ti stanovanja, saj vsi ne morejo 
hoditi ali se voziti domov, Se
mič pa je majhen kraj in je šte
vilo privatnih sob omejeno. To
varna si je zato zadala kot eno 
poglavitnih nalog reševanje sta
novanjskega problema.

Sekretar Iskre TONE MA
RENTIČ je povedal: ,,Skrbimo 
za delavce kolikor je le mogoče. 
Strokovnjakom damo takoj sta
novanja, saj bi sicer ne prišli 
sem, mi pa jih, razumljivo, po
trebujemo. Doslej smo že zgra
dili štiri bloke, peti pa bo tudi 
kmalu gotov. Tovarna pomaga 
tudi pri individualnih gradnjah 
in tako smo v lanskem letu raz
delili 60 posojil za novogradnjo 
in 60 posojil za popravila. Tudi 
letos smo sklenili zainteresira
nim pomagati s krediti, saj 
skrbimo za delavce. Uredili smo 
lastno ambulanto, menzo itn.“

Tovarna je duša kraja, saj ga 
tudi gospodarsko dviguje. Kaj 
bi bil danes Semič brez I§kre, je 
vprašanje, jasno pa je, da ima 
bodočnost, ker je tovarna per
spektivna.

Tovarna je v 20 letih rasla, se 
širila in se še bo. Prihajali so 
vedno novi ljudje, nekateri pa 
so spremljali tovarno že od sa
mega rojstva.

ANICA VIDMAR se spo
minja, da so že pred otvoritvijo 
urejevali tovarno ves mesec in 
pri tem je pomagala. „Ko sem 
slišala, da dobimo tovarno, sem 
takoj pohitela v službo, na ka
tero sem komaj čakala. Doma 
nisem imela od česa živeti, saj 
nismo imeli skoraj nič zemlje, v 
službi pa tudi ni bil nihče. Mno
gi so z nezaupanjem gledali na 
tovarno, mi v njej pa smo bili 
srečni, saj smo bili zelo pove
zani. Počasi se je strah pred

Iskro izgubil in vrasla se je v 
kraj. Tedaj, pred 20 leti, sem 
zaslužila komaj za življenje, za 
obleko je ostalo nekaj skromnih

danes. In da bomo imeli tolik0 
strojev."

Za kontrast tem jubilantkaki 
pa smo se pogovorili še s kom3)

Marija Malnarič navija stirofleksne kondenzatorje

dinarjev. Kljub temu pa je bila 
tedaj delovna morala višja. Vsi 
smo se bali za kruh, danes pa 
kot da je delavcem vseeno zanj.

LJUBA ČAS je prišla nekaj 
dni pozneje k Iskri, vendar tudi 
že pred 20 leti. „Ko sem pri
šla," je začela, „smo vse navijali 
z ročnimi strojčki. Zame je bila 
tovarna tako grozno velika, če
prav je zaposlovala le 16 ljudi. 
Ko sem bila mlada, si nisem ni
koli mogla misliti, da bo tovar
na postala tako velika, kot je

dva meseca zaposleno DARtf^' 
KO SIMONIČ. „Imam dveletn0^' 
strojepisno šolo, pa delam z3'v 
strojem, ker drugega delovnegl* 
mesta nisem dobila. Preden n11 
je zbolela mati in sem moral31 
zato pustiti službo, sem bila z3'.1
poslena v Litostroju. Prehod ]i( 
bil po petih letih le malo težakitežaki®!
saj je tu večja disciplina, venda1 1 
pa so medsebojni odnosi mnog0;
boljši. L

Tekst in foto« 
MILOVAN DIMITRIJ

LETOS ŽE POL MILI 
JONA TON PREMOGA

lir
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bi utegnili-Ce bi zasavskim rudarjem šlo vse leto tako dobro izpod rok, m uTegi»;rs 

imeti rekordno proizvodnjo premoga # Ker pa je pomlad in za njo 
baja poletje, bodo potrebe po tem gorivu seveda nekoliko manjše, zato ji^0 
ne bo treba več ob sobotah in nedeljah v jame, kot je bilo to v minulih tret1

mesecih |

so v
Od januarja do konca marca 

zasavskih rudnikih nako
pali že 513.000 ton premoga, 
kar je najmanj 10 % več, kot v 
enakem obdobju lani in za 
okroglih 6% več, kot so plani
rali za ta čas. Po vsej verjetnosti 
ne bi dosegli tolikšnih uspehov, 
če ne bi v glavnem končali inve
sticijskih del v obratu Kotredež 

_ rudnika Zagorje, če ne bi pre
nehala fluktuacija, ki jih je 
predvsem lani huje prizadela, 
saj je odšlo iz podjetja najmanj 
250 mladih kvalificiranih rudar
jev in seveda, če ne bi, kot re
čeno, obratovali malone vse 
proste spbote in precej nedelj.

Namesto predvidenih 1 milijon 
600.000 ton, bodo pridobili 1 
milijon 735.000 ton „črnega 
zlata", s tem pa bo celotni do-

Delavski svet podjetja se je te 
dni odločil nekoliko povečati 
letošnji proizvodni program.

Vaša
zlatarna in urarna

ŠULIGOJ
ustanovljena 1908 

ul. Carducci 49 
GORICA 
tel. 5657

Zastopstvo 
»LONGI NES« 

Zlato za zobe že 
rafinirano

hodek podjetja dosegel okr0( 
239 milijonov din, ostanek 
hodka pa naj bi znašal k3^ 
enajst in pol milijona din, kat % 
Zasavskih premogovnikih m011'!: 
da še nikoli ni bil primer. 
zumljivo je, da predvidevaj0^ 
tudi nadaljnji porast osebni 
dohodkov zaposlenih, še p o s0 
bej zavoljo tega, ker računaj0^ 
tudi na bistveno povečanje st°' 
rilnosti. Nagrajevanje v tem veli 
kem zasavskem podjetju seved%e 
še ni tako stimulativno, ko1'3 
vodstvo in osrednji delavski svet^ 
želita, ne glede na to pa kažeDj 
poudariti, da so v prvih trebj^ 
mesecih letos lahko bistveno iUc 
boljšali osebne prejemke rudaijv; 
jev irr za sobotno delo so uvedi'^ 
25 % pribitek.

-nHi
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XII. LETNE SINDIKALNE ŠPORTNE IGRE OSS TRBOVLJE

J^edno na zalogi bogata * 
■^lekcija damske kon- £ 
‘pkeije v aktualnih kro- $ 

S0 barvah in materia- ? 

■,,c 'h- Na voljo so tudi 
M J ekskluzivni, visoko mod- 

'd modeli plaščev, kosti- 
aHJ 'hov in oblek v zelo 
ri3j hlajhnih serijah.

T.°rej, v Modni hiši
: oblačila za ženo, moža, ^
U hčerko in sina! '
4 '

prodajni servis

< modna 
hiša
Ljubljana —
■Raribor — OSIJEK

* CELJE

Na razpis komisije za re
dijo pri OSS se je prija- 
0 za tekmovanje v šahu 

,.r 31 sindikalnih organiza- 
fl-Ekipe so na osnovi lan- 
; 0*etnih rezultatov razde- 
. v tri lige. Prva bo igrala 

četrtek, druga vsak 
Nedeljek in tretja vsak to- 
I °b 18. uri v šahovskem 
°piu. Naslov prvaka brani 
':iPa Ingrada.

♦ ♦ ♦

^ bližnji prihodnosti se 
>eta prebivalcem celjske 
čine pridobitev manjšega 

pr kreacijskega centra pri Mli-
| Mevem Janezu na Teharju. 
ijelezama Štore in njena go- 

mska enota sta iniciatorja 
B Ureditev travnatih površin 

športno-rekreacijskimi 
[N^jekti, prostorom za pik- 
n0 _e in kar je najbolj zani- 
zaj^o, s postavitvijo petih 

jgapskih plastičnih bazenov, 
niiNenzije 8x8 metrov. Ob 
ala^manjkanju podobnih 
za-^vršin v Celju velja inicia- 
ježvo sindikalne organizacije 

pti a™6 vse^a^or pozdra-

'ge T. GORŠlC

# SLOVENSKA 
BISTRICA

.^uvedbo prostih.sobot si 
j/*uikalna organizacija
I^Pola še intenzivneje priza- 
f''a> da bi omogočila svo- 
™ delavcem aktivno rekrea-
B0- Tako je bilo v nedeljo,Ljijc

^ • marca v bližini planin- 
doma Antona Štuhca 

^a bistrišker-------- - Pohorju že
jlp0 tekmovanje smučarjev 
. slalomu in smuku, ki se ga 
f udeležilo blizu 50 članov 

rr°lektiva.
»|1. V. HORVAT

J ČRNA

\Na medobratnih sanka-
* ln!t te^mab Gozdnega go- 
-jifPOdarstva Slovenj Gradec, 
fiC.® jih priredih v Črni, je

:lH:03 5 v SvčaS°m, J.-). V ekipm konkurencr
'jj .so bili najhitrejši sode-
ijyci ravenskega obrata. Nji-
ir0v skupni čas: 12:44,1.
if V. B.

Ljubljana
:li'
lJne(iliSOboto’ 22‘ maja 111 v ,i dcljo 23. maja 1971 bo v

vrrih skladiščih v Ljubljani 
e i uka mednarodna dirka v 
etingu. Prireditev bo pod 
Ledjem mednarodne avto
mobilistične zveze FIA ozi- 

,toma 
^kartinj
*\nrt^nevne prireditve bo 

Drv* tletia dirka za letošnje 
^enstvo Jugoslavije v kar-

1113 njenega komiteja za 
■g CIK. V okviru te

Ob pomoči ŠD Trbovlje
delovnimi ljudmi osrednjih re
virjev iz leta v leto več zani
manja za rekreacijsko športno 
udejstvovanje. To nam še pose
bej nazorno potrjuje podatek, 
da je na prvih tovrstnih igrah 
sodelovalo le nekaj deset posa-

Sredstvo za ohranitev 
svežine in vitalnosti

vsekakor kegljanje, saj se je le
tošnjega tekmovanja v kegljanju 
udeležilo kar 28 ekip. Zmagala 
je prva ekipa SGP Zasavje in od 
organizatorja prejela v trajno 
last lep pokal.

Rezultati kegljanja-borbeno: 
1. SGP Zasavje I. 556 podrtih 
kegljev, 2. Rudnik Trb. II. 540, 
3. Elektrarna Trb. I. 492, 4. 
Elektro Trb. I. 490, 5. Iskra 
Trb. I. 489, 6. Rudnik Trb. I. 
489, 7. STT I. 486, 8. Cemen
tarna I. 472 itd.

S tekmovanjem v kegljanju 
so se letos pričele v Trbovljah 
že dvanajste letne sindikalne 
igre trboveljskih delovnih ko
lektivov. Medtem ko so bile 
prva leta igre izmenično pod 
pokroviteljstvom in organiza
cijo enega izmed delovnih ko
lektivov te zasavske občine, pa 
so letošnje igre že šesto leto za
pored v organizaciji Občinskega 
sindikalnega sveta Trbovlje.

Za letošnje tekmovanje se je 
prijavilo skupno 151 ekip sindi
kalnih športnih aktivov iz 19 
trboveljskih delovnih organiza
cij. Več kot tisoč tekmovalcev 
bo sodelovalo v tem res mno
žičnem rekreativnem tekmova
nju. Nastopajoči se bodo po
merili v kegljanju, malem nogo
metu, odbojki, šahu, namiznem 
tenisu, plavanju, balinanju in 
streljanju z zračno puško.

Iz razgovora s Francem Sa- 
deijem smo izvedeli, da je med

meznikov, danes pa že govori
mo o tisoč udeležencih.

Občinski sindikalni svet je 
prepustil letošnjo izvedbo tek
movanja članom posameznih 
športnih sekcij pri Trbovelj
skem športnem društvu, tekmo
vanja sama pa bodo na sporedu 
vse do jeseni.

Ena izmed najbolj množičnih 
športnih panog sindikalnih 
športnih aktivov v Trbovljah je

J. TURK

• LJUBEČNA

V kolektivu Opekarne Lju
bečna dajejo čedalje večji po
udarek dnevni in tedenski re
kreaciji. Posebno zadnji dve leti 
je bilo na tem področju veliko 
storjenega. Čeprav je rekreacija 
v tem kolektivu še v povojih, so 
že vidni uspehi. V dveh letih so 
uspeli vključiti v dnevno re
kreacijo več kot desetino delav
cev. Pri tem pa je potrebno 
omeniti tudi komisijo za re
kreacijo in oddih pri občinskem 
sindikalnem svetu Celje, ki je 
znala preko svojih poverjenikov 
tudi v manjših kolektivih orga
nizirati privlačno dejavnost. 
Razna tekmovanja v okviru sin
dikalnih športnih iger postajajo 
čedalje bolj zanimiva tudi za 
manjše kolektive. Tako je tudi v 
Ljubečni, kjer imajo žensko in 
moško ekipo v streljanju in 
kegljanju. Posebno so aktivni 
kegljači, ki prirejajo razna med- 
obratna tekmovanja, ki privab
ljajo čedalje več novih delavcev.

M. BRECLV globokem blatu cilju naproti

SRAMOTA!
Nedavno je prejelo uredništvo našega časopisa vest, da 

v nekem manjšem slovenskem kraju, mirno bi lahko zapi
sali vasi, iz leta v leto raste zanimanje za športno dejav
nost.

Vsekakor lepo in spodbudno, pa vendar nič posebnega. 
Pojav je namreč precej vsakdanji.

Povsod, v mestih in na vasi, je vse več ljudi, ki jim je 
postala športna rekreacija navada. Zaprtost, monotonost 
in utrujajoč vsakdanji ritem na delovnih mestih vse bolj 
silijo človeka na piano, k aktivnemu oddihu na zraku in 
soncu.

Skratka nič posebnega, če omenjena vest ne bi poro
čala tudi o tem, da v kraju ni pravega razumevanja za 
telesno-kulturno dejavnost, češ, da morajo športniki 
delno tudi sami kriti stroške za nakup potrebne opreme.

Pa so res reveži ti ljudje! S športom se ukvarjajo, pa še 
stroške imajo s tem. Kdo bi si mislil, da je kaj takega 
sploh mogoče! In to pri nas, v naj pravičnejši družbi...

Pa vendar je. In, da je vse skupaj še bolj žalostno, 
primer ni osamljen. Sploh ne! Vse več je namreč ljudi, ki 
so se pripravljeni žrtvovavti za šport, če bi družba le 
imela za kaj takega razumevanje.

In kako so skromni ti ljudje: za začetek običajno ne 
zahtevajo nič drugega kot potrebno opremo in recimo 
prav skromno hranarino. Zares nič drugega! Seveda, za 
začetek. ..

Revčki, tako so skromni, da jih včasih še ne raz
umemo! Uslugo nam delajo, svoj prosti čas žrtvujejo za 
nogomet, odbojko, smučanje, izlete, planinarjenje, ribo
lov in ne vem kaj še vse, pa vendar morajo delati vse to, 
pomislite - zastonj! Zares, ni, da bi človek govoril...

Sramota! A. ULAGA

OBČINSKO PRVENSTVO V KEGLJANJU_____________

SVILANIT PRVI
Na pobudo občinskega Sindi

kalnega sveta Kamnik in v orga
nizaciji KK Svilanit je bilo v ne
deljo 21. marca v Kranju na 
kegljišču KK Triglava prvenstvo 
sindikalnih podružnic občine 
Kamnik v kegljanju.

Tekmovanje je presenetilo 
vse, tako glede udeležbe kakor 
tudi velike borbenosti nastopa
jočih. Zanimivo je, da je bilo 
tekmovanje organizirano v 
Kranju, ker v Kamniku takega

športnega objekta zaenkrat še 
ni. Srečanje je pokazalo, da bi 
verjetno prav ta športna panoga 
postala najmnožičnejša, v koli
kor bi imeli v Kamniku 
kegljišče. Tekmovalci so enotno 
podprli izgradnjo sodobnega 
avtomatskega kegljišča.

V tekmovanju za prehodni 
pokal OSS Kamnik so dosegli 
najboljše rezutate: Svilanit L 
2319 kegljev, 2. Titan L 2246 
kegljev, 3. Svilanit II. 2151 itd.

ENKRATNA MOTOKROS PRIREDITEV V OREHOVI VASI___________ ___________

V BLATU IN DEŽJU
Občni zbor Planinskega 
društva PTT Maribor

Šesto mednarodno tekmo
vanje v motokrosu za Veliko 
nagrado Štajerske in obenem 
tudi balkansko prvenstvo, je 
bilo razburljivo kot malokdaj 
doslej. Za to je poskrbelo 51 
tekmovalcev iz 13 držav in pa 
izredno težavna proga. Zaradi 
ilovnatega terena in izredno glo-

nnrsT
POHIŠTVO

bokega blata, ki je na nekaterih 
mestih jeklene konjičke dobe
sedno požrlo in jih ni več spu
stilo iz svojega lepljivega ob
jema, razumljivo marsikdo od 
nastopajočih ta dan ni videl 
cilja.

Izredno zahtevna 2000 me
trov dolga proga, spolzka in 
premočena, pa je bila v bistvu 
glavni čar nepozabne nedeljske 
prireditve na obronkih Radizla. 
Veliko število gledalcev, ki so 
prišli na mednarodno tekmo
vanje od blizu in daleč, je torej 
kljub deževnemu vremenu v ce
loti prišlo na svoj račun. Šte
vilni so bili razburljivi trenutki 
in borba z razmočeno ilovico 
ter strmo speljano tekmovalno 
stezo zares enkratna ...

Kljub temu, da ima proga v 
Orehovi vasi številne pasti, ki so 
bile posebno to pot za marsi
koga izmed nastopajočih usod
ne, so jo tekmovalci brez izjeme 
zelo pohvalili. Pohvala pa se
veda ne velja le progi, temveč v 
prvi vrsti požrtvovalnim organi
zatorjem, ki so tudi za letošnje 
mednarodno tekmovanje v 
motokrosu poskrbeli tako 
vzorno.

Na sporedu je bilo pet tekov

po trideset minut in dva kroga. 
Prvi in tretji tek sta hkrati ve
ljala tudi za državno prvenstvo 
in balkanski pokal. V teh tekih 
so nastopih jugoslovanski, bol
garski in romunski tekmovalci. 
Skoraj vsi so vozili na motorjih 
ČZ. Za vsako ekipo je nastopilo 
po šest vnaprej izbranih tekmo
valcev. Rezultat štirih najboljših 
je veljal za končno oceno. Zma
govalci v tej konkurenci so bili 
Romuni, ki so se plasirali kot 
posamezniki na prvo mesto tudi 
v obeh vožnjah. Na drugo

mesto so se uvrstili Jugoslovani, 
na tretje Bolgari.. .

Izredno dramatičen in raz
burljiv je bil finale. Za Veliko 
nagrado Štajerske sta se potego
vala Nielsen in Viertz. Z nasko
kom 150 metrov je končno prvi 
pretrgal ciljno vrvico M. VViertz, 
odlični tekmovalec iz Belgije. 
Drugi je bil Šved G. Nielsen, 
tretji Nizozemec Van Peer itd. 
Naš najboljši tekmovalec je bil 
Mirko Vesenjak, ki se je z mo
torjem CZ uvrstil na odlično 
11. mesto.

XIII. TEKSTILIADA NA ZELENICI

Preteklo soboto so se že štirinajstič zbrali na občnem zboru člani Planin
skega društva PTT Maribor, da bi pregledali delo v preteklem letu in napra
vili načrte za prihodnje obdobje.

Društvo šteje 517 članov, delavcev PTT podjetja Maribor. To je raz
veseljivo, saj ima kolektiv tega podjetja komaj 807 članov. Temu primerna je 
bila tudi pomoč PTT podjetja Maribor, ki je s finančnimi sredstvi in brez
plačnimi prevozi omogočilo aktivno delovanje društva in dobro oskrbovanje 
Poštarske koče pod Plešivcem.

Glavna dejavnost društva je bila usmerjena v skrb za rekreacijo in oskrbo
vanje Poštarske koče pod Plešivcem. Društvo je organiziralo v preteklem letu 
19 izletov v planinski svet, ki so bili dobro obiskani. Zelo dobra je bila 
udeležba na štiridnevnem izletu v Julijce, ki se ga je udeležilo 30 planincev. 
Na IH. zboru planincev PTT Slovenije v Vratih je bilo blizu 100 članov tega 
društva, na XVIII. zboru jugoslovanskih PTT planincev pri Boračkem jezeru 
pod Prenjem pa 16.

Člani društva so prehodili tudi številne transverzale: 7 članov je prehodilo 
Koroško planinsko transverzalo, 3 Kozjansko planinsko transverzalo, trem 
članom pa so na občnem zboru podelili znake za prehojeno slovensko pla
ninsko pot št. 1 in sicer Slavku Mihcu in Pavli ter Matevžu Gozel.

Na občnem zboru je bil izvoljen novi upravni odbor, ki ga bo še naprej 
vodil dolgoletni predsednik Anton Gosar. J. d.

Na startu 274 tekmovalcev
Kljub muhastemu vremenu, megli, dežju in plazovom je bilo na Zelenici lepo

Pod pokroviteljstvom Republi
škega odbora sindikata delavcev in
dustrije in rudarstva Slovenije ter 
Bombažne predilnice in tkalnice 
Tržič so bile minulo soboto na smu
čiščih Zelenice že trinajste zimske 
športne igre smučarjev tekstilnih 
podjetij Slovenije. Prireditelj XIII. 
tekstiliade je bil tovarniški odbor 
sindikalne podružnice Bombažne 
predilnice in tkalnice Tržič, ki je 
zahtevno nalogo opravil takorekoč 
vzorno.

Kot že tolikokrat se je tudi to pot 
na Zelenici tik pred prireditvijo sku- 
jalo vreme. No, ne glede na to so 
potekale igre po predvidenem ur
niku. Ob otvoritvi je izza oblakov za 
nekaj minut celo pogledalo sonce, 
pa je bilo veselja kaj kmalu konec. 
Smučišča je prekrila megla, ki sta si 
ji za nameček pridružila tudi droben 
dež in veter.

Seveda se smučarji niso dali mo
titi. Med grmenjem plazov so se 
vešče in hrabro potegovali za kar

najboljšo uvrstitev, saj so najboljše 
čakala zares lepa priznanja.

Za tekme se je prijavilo kar 317 
tekmovalcev. To je v primerjavi z le
tošnjimi drugimi sindikalnimi zim
skimi športnimi igrami zelo veliko. 
Res je, na start je pozneje prišlo ne
kaj deset smučarjev manj - na
tančno 274 - s čimer pa se XIII. 
tekstiliada kljub vsemu še vedno 
uvršča med letošnja najbolj mno
žična tekmovanja na snegu. Na 
kratko: nastopajočim in organiza
torjem lahko v vsakem primeru 
samo čestitamo!

Predstavniki tekstilnih podjetij in 
tekstilnih šol so tekmovali v petih 
skupinah oziroma v petih tekmo
valnih razredih: ženske posebej v 
enem razredu in moški v štirih, se
veda glede na leta. Po pričakovanju 
je nastopilo največ smučarjev v raz
redu mlajših članov. Posebej razve
seljivo pa je, da seje uvrstil razred, v 
katerem so nastopile ženske, po 
množičnosti na tretje mesto! Tudi 
ta podatek je v primerjavi z drugimi

letošnjimi sindikalnimi tekmovanji 
zares razveseljiv. Vemo namreč, da 
je ženske težko pritegniti k aktiv
nemu oddihu, še posebej, ko gre za
res - za čast in točke.

Skratka: ne glede na muhasto 
vreme, ki je tudi to pot ponagajalo 
smučarjem slovenskih tekstilnih 
podjetij, je XIII. tekstiliada na Zele
nici lepo uspela glede udeležbe, 
organizacije in seveda kvalitete tek
movalcev.

In kdo je na XIII. tekstiliadi naj
hitreje prevozil zahtevno smučarsko 
progo? Najvišjo lovoriko so pobrali 
domačini, sicer pa je vrstni red ekip 
naslednji:

1. BPT (I.) Tržič (Marjeta Dov
žan, Ciril Frantar, Vili Lang, Mirko 
Nadišar, Janez Laibacher) - 
2.44,87, 2. BPT (II.) Tržič (Milena 
Čufar, Jože Logar, Viktor Švab, 
Jože Čarman, Bruno Toran) - 
2.53,89, 3. Tekstilni center Kranj 
(Meglič, Pogačnik, Pintar, Šmid, 
Gorjahc) - 2.59,82, 4. MTT Mari
bor (I.) - 3.01,17 itd.

Posamezniki:
Mladinci: 1. Pavel Bajt (Tekstil- 

indus Kranj) 0.31,67, 2. Smiljan Bo
gataj (BPT Tržič) 0.34,59, 3. Stane 
Dolinar (BPT Tržič) 0.38,38 itd.

Mlajši člani: 1. Mirko Nadišar 
(BPT Tržič) 0.28,0, 2. Aleš Šmid 
(Tekstilni center Kranj) 0,28,73, 3. 
inž. Matjaž Šmuc (Jux Ljubljana) 
0.29,29, 4. Janez Gorjanc (Tekstilni 
center Kranj) 0,29,49, 5. Janez 
Laibacher (BPT Tržič) 0.30,17, itd.

Ženske: Alenka Meglič (Tekstilni 
center Kranj) 0.36,1, 2. Marjeta 
Dovčan (BPT Tržič) 0.36,4, 3. Jelka 
Pelan (Jux Ljubljana) 0.37,3, itd.

Seniorji: 1. Dominiko Uršič
(Toper Celje) 0.34,2, 2. Milan Česen 
(Veletekstil Ljubljana) 0.45,0, 3. 
Branko More (Jux Ljubljana) 
0.46,7, itd.

Starejši člani: 1. Jože Pogačnik 
(Veletekstil Ljubljana) 0.32,1, 2. 
Ciril Frantar (BPT Tržič) 0.34,9, 3. 
Vili Lang (BPT Tržič) 0.35,4, itd.

-a

^ELAVSKA ENOTNOST _ ŠT. 14 - ,10. aprila 1971 STRAN 11



Bo
de

nar?

HBHBBaneHB

Ko zadnje tedne v delov
nih organizacijah razmišljajo 
o tem, kako gospodariti v 
pogojih stabilizacije, da 
bodo rezultati kar najboljši, 
so ponekod prišli do prav za
nimivih ugotovitev, katerim 

j že sledijo tudi nekatere kon- 
. kretne akcije.

Gospodarjenje v zaostre
nih pogojih nedvomno terja 
kar najbolj smotrno in racio
nalno koriščenje proizvajal-

odmor med delom), ali pa še 
manj, seveda če upoštevamo 
prisotnost zaposlenih na de
lovnem mestu oziroma nji
hovo angažiranost v proiz
vodnem procesu.

Pa tudi sicer - kot ugo
tavljajo statistike - delamo 
samo 265 dni v letu. 100 dni 
počivamo, in to zaradi ne
delj, praznikov in zadnje 
čase tudi zaradi prostih so
bot.

■RSBmHBM

kar največ ur na dan, da bi 
torej tekli noč in dan.

In kaj je bilo storjenega?
V TOVARNI USNJA Slo

venj Gradec uvajajo tretjo iz
meno v vse obrate. Pri tem 
ne gre samo za večjo izkori
ščenost obstoječih proizvod
nih zmogljivosti, pač pa tudi 
za več deset novih delovnih 
mest!

V ŽELEZARNI RA VNE 
m Koroškem razpravljajo

To so seveda le trije pri
meri. Je pa v Šaleški, Mislinj
ski, Dravski in Mežiški dolini 
še nekaj podobnih prizade
vanj delovnih skupnosti. In 
ni naključje', da so začeli 
razmišljati - in tudi pozneje 
akcijsko ukrepati - pred
vsem še v tistih delovnih or
ganizacijah, ki močno pove
čujejo izvoz oziroma z izvo
zom ustvarijo precejšen del 
realizacije. Ti kolektivi so

V Rogaški Slatini že več 
let uspešno posluje podjetje 
KORS - Konfekcija Roga
ška Slatina. Rast tega pod
jetja, ki nenehno povečuje 
vrednost proizvodnje, je za 
sicer nerazvito občino Šmar
je velikega pomena, saj Kon
fekcija daje kruh velikemu 
številu ljudi. Lani so v KORS 
izdelali za 22 milijonov di
narjev izdelkov, in sicer pla
ščev in hlač za moške, žen
ske in otroke, letos pa raču
najo, da bodo proizvodnjo 
povečali na 32 milijonov di
narjev. S kvaliteto, ki so jo 
dosegli v zadnjih letih doma 
in tudi v tujini, so že toliko 
poznani pri odjemalcih, da 
ne zmorejo več vseh naročil.

L

Pred dvema letoma so se 
sicer preselili v nove pro
store, ki pa jim že postajajo 
pretesni. Če bi proizvodne 
prostore še razširili, bi lahko 
mislih na specializirano pro
izvodnjo. Vprašanje pa je, če 
bodo prostore lahko razširili, 
saj ni denarja. Podjetje je 
namreč zadnja leta vlagalo 
vsa razpoložljiva sredstva v 
svoj razvoj. Sedanje prostore 
so zgradili s krediti. Denar iz 
skladov pa sproti porabijo za 
nakup novih strojev, ki so 
jim nujno potrebni za nemo
teno in povečano proizvod
njo. Denar za novo investi
cijo bi morali dobiti iz sklada 
za razvoj manj razvitih ob
močij Slovenije. Kljub temu, 
da so načrti že gotovi, pa de
nar iz tega vira še ni zago
tovljen.

Če bi zgradili nov obrat, 
ne bi rešili samo problema 
brezposelnosti precejšnega 
števila okoliških prebivalcev, 
temveč bi v podjetju lahko 
prešh tudi na specializacijo. 
V sedanjem obratu bi potlej 
izdelovali samo suknjiče in 
plašče, v novem pa bi izdelo
vali hlače.

KORS sodi med podjetja, 
ki sledijo modnim dosežkom 
in dopolnjuje sedaj tisto, kar 
večja konfekcijska podjetja 
ne morejo izdelovati. To je 
sicer prednost za prodajo, 
vendar je proizvodnja malo
serijska. Prav zaradi tega se v 
Rogaški Slatini trudijo, da bi 
postali večji, da bi speciali
zirali proizvodnjo in proizva
jali več.

MILAN BRECL

Binijmrniumii"-

melbrosia*

nih naprav in delovnega 
časa. Pa to resnično tudi de
lamo, so se začeli vpraševati 
v delovnih organizacijah, po
sebej tam, kjer jim ni vse
eno, kakšen bo jutrišnji 
dan? Ugotovili so, da prav
zaprav pri nas ne velja 42 
-umi delovni teden. Toliko 
časa smo prisotni na delov
nem mestu, delamo pa manj. 
Ponekod je v veljavi 39-umi 
delovni teden (polurni

Proizvajalne naprave in 
delovni čas — kot marsikje 
ugotavljajo - še niso najbolj 
smotrno izkoriščeni. V de
lovnih organizacijah, kjer se 
zavedajo, da je predvsem od 
njih samih odvisno, kako 
bodo poslovali in gospodarili 
v prihodnje, so se nad ugoto
vitvami zamislili in tudi že 
začeli ukrepati. Predvsem si 
prizadevajo, da bi stroji in 
druge naprave obratovale

prav te dni o predlogu, da bi
— zaradi nujnosti povečanja 
proizvodnje - delali tudi ob 
prostih sobotah, pa tudi ob 
nedeljah, kadar bi bilo treba. 
Delo ob prostih sobotah - 
to je delo nad 265 dni v letu
- bi plačevali z dodatkom 
za nadurno delo.

Tudi v velenjskem GORE
NJU bo te dni v tovarni pral
nih strojev stekla v montaži 
še ena izmena.

pravzaprav vsak dan sredi 
konkurenčnega boja na sve
tovnem tržišču (in v tem 
boju tudi uspevajo), zato 
tudi ni čudno, če so se za
čeli prvi zavedati, da je treba 
v prihodnje bolj izkoriščati 
proizvajalne naprave. Tehno
logija se hitro menja, hitro 
pa je treba menjati tudi stro
je. Zato jih je treba v času, 
ko so v tovarnah, v kar naj
večji meri izkoriščati. M. L.

V pričakovanju turistične sezone in vročih poletnih dni

ELEKTRO-DISTRIBUTIVNA PODJETJA PRED ZDRUŽITVIJO

Referendum, za 
združeno podjetje

Upravljavci v podjetjih za 
distribucijo električne energije 
v Ljubljani, Kranju, Mariboru, 
Celju in Gorici v teh tednih in
tenzivno obravnavajo problema
tiko združitve teh podjetij v 
združeno podjetje.

Iniciativni odbor za združitev 
je domala vse podatke, ki so za
nimivi za vsakega delavca, zbral 
v posebni brošuri. Iz tako zbra
nih podatkov je mogoče raz
brati poštene težnje za popol
nejšo gospodarnost v tej gospo
darski veji. Vsa hotenja so 
usmerjena v to, da bi zagotovili 
čimbolj racionalno poslovanje, 
ki naj se izraža s popolno koor

dinacijo izpolnjevanja nalog 
tako z vidika sprotnih opravil 
kakor glede na razvoj in moder
nizacijo dejavnosti. Hkrati pa 
pri tem skušajo utrditi tudi 
samoupravljanje tako, da bodo 
v novi organizaciji samoupravni 
organi le pridobili na pristoj
nosti.

Sedanja podjetja bi še vna
prej ostala samostojne organiza
cije združenega dela. Ta pa bi 
na organe združenega podjetja 
prenesla le tiste pristojnosti, ki 
glede na racionalnost pripadajo 
širši samoupravni asociaciji. 
Kaže, da se bodo podjetja med 
seboj sporazumela, da se bodo

na ravni združenega podjetja 
urejevali naslednji problemi: na
kup in obračun električne ener
gije od proizvodno prenosnih 
podjetij, izenačevanje pogojev 
gospodarjenja, formiranje in 
uporaba skupnih skladov zdru
ženega podjetja in načrtovanje 
razvoja distribucijske dejavnosti 
v Sloveniji.

Združeno podjetje bi nadalje 
urejevalo tista tehniška opra
vila, ki so bolj učinkovita, če se 
rešujejo enotno na določenem 
področju. S poenotenjem teh
ničnega, ekonomskega - ter 
splošnega poslovanja, pa raču
najo, da bodo mnogo racional
neje izkoristili svoj elektronski

računski center, ki so ga pred 
leti s skupnimi močmi nabavili.

Posebno zanimivo je, da na
meravajo pretežni del poslov 
opraviti v komisijah, medtem 
ko predvidevajo, naj bi skupne 
službe za začetek zaposlovale le 
okrog 25 delavcev.

'Skupne službe, ki naj bi 
imele svoj sedež v Ljubljani, naj 
bi imele naslednje oddelke: 
službo obratovanja, službo raz
voja, komercialno službo, eko
nomsko finančno službo, sploš
no službo in elektronski račun
ski center.

Vsi izgledi so takšni, da bodo 
tako elektro distributivna pod

jetja v bližnjih mesecih dobila 
ustreznejšo organizacijsko ob
liko, ki bo nedvomno vplivala 
na uspešno napredovanje te de
javnosti. Zanimivo je, da so 
upravljavci teh podjetij do se
danjih zaključkov prišli nekako 
samoiniciativno, medtem ko na 
proizvodno-prenosnem pod
ročju niti s silo ni mogoče 
vzpostaviti ustreznih medseboj
nih odnosov. Zdi se prav, da bi 
se tudi proizvajalci električne 
energije zgledovali po svojih ko
legih v distribuciji ter pokazali 
malo več pripravljenosti in 
strpnosti za rešitev organiza
cijske in ekonomske problema
tike v svoji dejavnosti. p £)_
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Vsem, ki so Priročnik 
naročili v prednaroči
lu, smo ga pričeli 
šiljati v četrtek in ga 
je večina prednaročni- 
kov do danes že preje
la. Zanje je veljala 
prednaročniška cena 
13,50 dinarja.
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Na zalogi imamo še 
nekaj izvodov, ki jih 
lahko naročite po red
ni prodajni ceni 16,50 
dinarja.

Naročila sprejema

Če nam bo naklada 
pošla, bomo v primeru' J 
zadostnega števila no- J 
vih naročil Priročnik 
takoj ponatisnili.
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